
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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https://books.google.be/books?id=16BZAAAAcAAJ&hl=nl
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LAMBERTUs van BoLHUIs,

PREDIKANT TE GRONINGEN, EN LID

VAN DE LE2'DSCHE MAATSCHAPPI5

DER NEDERL. LETTERKUNDE ;

IN HET JAAR 1792.

MET DEN GOUDEN EERPRIJS BEKROOND,

E N UIT G- E GE V E N,

D O O R. , D E

NEDERLANDSCHE MAATSCHAPPIJ

TOT IN UT VA N 'T A L G EM EE N.

/Ts-^S-a-T

Te LEYDEN, DEvENTER, en GRONINGEN, bij

D. D U M O R T 1 ER EN ZO O N.,

J. H. DE LAN GE, EN J. E NS •

K Atº

M. o c c x C 1 : 1 MJ O. f.8.
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De M A AT sc H A p PIJ Tot Nut van 't Alge

mcen erkent geen Exemplaren voor echt,

dan die door enen der Drukkeren dus ei

genhandig, ondertekend zijn.

9'agv%ortier enzen.

t
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/3ijna gelijktijdig met het ontſtaan der

Maatſchappij, begreepen eenigen van der

zelver Leden, dat het in 't licht geeven

eener geregelde Nederduitſche Spraakkunst,

zo veel mogelijk, opgehelderd door gepaste

voorbeelden, van zeer veel nut vaor onze

Schoolen zoude zijn. Ingevolge van dat ge

voelen, werdt, in den jaare 1: 89, eene Gou

den Medaille en Twintig Ducaaten uitgeloofd

aan den Schrijver van zodanig eene Spraak

kunst, welke door de Maatſchappij goed

gekeurd, en als de beste geoordeeld zoude

worden, en toen in het volgend jaar de daar

toe ingezondene Verhandelingen niet voldee.

den, ſtelde men de praemie op Veertig Du

caaten. Thans zal kunnen blijken, of het

gevoelen dier Leden gegrond geweest zij,

maardien de Maatſchappij, op haare Alge-

.* 2 mee
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meene Vergadering, van den jaare 1792,

deeze Nederduitſche Spraakkunst van den

Heere v AN BoLHU1s, heeft mogen bekroo

men; en zij dezelve nu in het licht geeft, met

den vuurigen wensch, dat haare ijver en

zucht, ter verbeeteringe van het Schoolwezen

in ons Vaderland, eens bekroond mogen wor

den, door eenen algemeenen leerlust der Ne

derlandſche jeugd, en door eene meerdere en

ſpoediger aanwinst van die kundigheden,

die onze Landgenooten maar al te zeer ont

breken, namelijk, het kennen van hunne

woordrijke , en - alzins geregelde Moeder

taale. -

op last der Maatſchappijë:

w



D E o P s T E LL E R

A A N D e N
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1. E z E R,

B IJ D E U I T G A v E.

Zie hier mijne Nederduitſche Spraak.

kunst, zo als dezelve op den 28. van Louw-

l maand 1792. aan de Nederlandſche Maat

ſchappij tot Nut van 't Algemeen, in ant

woord op hare vrage, ter beoordeling is toe

gezonden, en daar op door die Maatſchappij

den 14. van Oogstmaand 1792. de gouden

eerprijs aan mij is toegewezen. - Ik heb

ſlechts op begeerte der Maatſchappij achter

naamſte kenmerken der geſlachten van de

zelfſtandige naamwoorden, die ik, om te

korter te zijn, in het handſchrift achterge

laten, doch aan de Maatſchappij aangeboden

had. – De kleinheid van dit werkje liet

naamſte zelfſtandige naamwoorden met aan
- * 3 w - wijs

S. XVIII. ingevuld ene opgave van de voor

niet toe, dat ik er een lijstje van de voor- -



VI DE OPSTELLER AAN DEN LEZER

v

wijs der geſlachten, die uit de bijgebragte

kenmerken niet gekend konden worden, bij

voegde. Gaarn had ik dit anders gedaan,

en misſchien voldoe ik hier aan wel eens op

ene andere wijze: intusſchen kan men in dit

ſtuk gebruik maken van een diergelijk lijstje, '

dat ik gegeven heb achter den derden druk van

K. s TIJL aanleiding tot de kennis der Ne

derduitſche Taal, door mij met aanmerkin

gen uitgegeven te Groningen bij J. Oomkens

1787. - Voorts heb ik met voorkennis e

goedkeuring der Maatſchappij hier en daa

enig voorbeeld, of iets, ter nadere ophelde

ring ingevuld. Dan dit is van te weinig

aanbelang, dan dat ik er bijzondere melding

van maken zou. Ook is achteraan een klein

bladwijzertje gevoegd. - In het Voorbe

richt is nader verſlag gegeven van mijne Ver

handeling. - Aan u, en aan de algemene

maatſchappij, hier door ſteeds nuttig te mo

gen zijn, zal mijn voornaamſte loon, en doel,

en blijdſchap wezen. - -

sz,

BE -
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NEDERLANDSCHE MAATSCHAPPIJ

TOT NU T VA N 'T A L G E MEE N;

TOT ANTwoORD OPGESTELD , EN TER

HARER BEOORDELING TOEGEZONDEN »

ONDER DE Z IN SP R EU K.,

HET PAST IE DER VO L K ZIj NE EIGE NE

TA A L. o P TE B O UWE W.
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V O O R BE RICH T.

HO. NEDERLANDscHE MAATscHAPPIJ Tot Nut van

't Algemeen vroeg in haar voorſtel den 12. van Oogst

maand 1789. ene beknopte, en telkens met voorbeel

den opgehelderde Nederduitſche Spraakkunst. Zij

vorderde ene verhandeling, zo volledig, en zo be

vattelijk , dat zij voor den geringen Burger, of het

Schoolwezen, nuttig zou kunnen zijn.

Misſchien dachten toen velen ,, ,, wat nut is hier

in : kent niet elk zijne eigene taal? ” – Maar de

Maatſchappij oordeelt anders in haar voorſtel : zij

vindt in zulk een ſchoolboek ene uitſtekende nuttig

heid – En ik houd het met haar. Hoe weinig toch

s is de gemene burger in ſtaat, om zuiver in zijne ei

- gene taal te ſpreken, en te ſchrijven. Hoe nodig is

het dan, dat hij zich hier op toelegge? En hoe zal

er ene algemene beſchaving te wachten zijn , ten zij

iten de ſcholen in dit opzicht hervorme ? w

N

Misſchien dachten toen anderen , ,, wat noodzaak

is hier in ? wij hebben toch vele , en velerhande Ne

derduitſche Spraakkunſten. ” – Dan ; de Maatſchappij

ſpreekt van gebrek aan zulk een ſchoolboek. Zij -

zal , denk ik , oordelen, ( en dit oordeel zou op gron

den ſteunen, ) dat de opſtellen , die voorhanden zijn ,

aan het begeerde nut niet genoeg dienstbaar zijn, daar

zij over het geheel - of niet nauwkeurig genoeg , -

ºf te ontlastig, - of te diep beredeneerd, en te min
- - - * 5 w dit5
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duidelijk, en te min eenvoudig voor den geringen

en ongeoefenden burger zijn, - of te weinig op goe

de gronden gebouwd, en dus te zeer oppervlakkig zijn.

Reeds lang lust hebbende aan de beoefening onzer

taal voor mij zelven , en aan de beſchaving van an

deren daar in, was ik verblijd over de vrage der

Maatſchappij. Ik verwachtte, dat voorname Taal

kundigen een toereikend ofſtel zouden geven. Ik ver

langde naar den uitſlag. Maar die beantwoordde

niet aan mijn wensch. De vraag wierd den I 2. van

Oogstmaand 179o. herhaald door de Maatſchappij,

en aangedrongen met verhoging van den eerprijs.
- i -

ze - -

cdert enigen tijd deed de ernst der Maatſchappij,

en het gewigt der zake, mij zcieren denken, om een

antwoord te ontwerpen. - Ik herlas de vraag, zo

als zij door de Magiſch..ppij in 1789. eerst voorgeſteld,

en in 179o. herhaald is. - Ik bepaalde mij bij het

oogmerk, dat zich bedoelde. Dat is eerst het nut

van den geringen burger: daar door moet ik zulken

verſtaan, die niet ge6 ºf kind is in taalkunde, maar

die toch zijne jaren, en rijpheid van oordeel heeft.

Afaar de Metalſchappij bedoelt ook het niet der ſcho

1en, en vordert een ſchoolboek. - De eigenſchappen,

die men in de verhandeling begeert, zijn deze, be

knoptheid, bevattelijkheid, volledigheid, ophelde

ring met voorbeelden, aangenaame bevalligheid. Ik

durf er bijvoegen , dat men ook nauwkeurigheid,

en grondigheid verwacht. - Ten aanzien van den

inhoud verwacht de Maatſchappij bij de herhaling

harer vrage, dat men ook vooral lette op de afleiding

der werkwoorden. Ik kan niet denken, dat de Maat

ſchappij door die afleiding verſlaan zal de herkomst

der werkwoorden van andere weer oorſpronglijke woor

den , het zij andere werkwoorden, of naamwoorden ,

of bijtwoorden, welke men in de ſcholen bezwaarlijk

vatten zot:. Maar ik vertrouwt, dat men daar door

verſtaat de vervoeging, of afleiding in elk werkwoord,

- - - 0 ºm?

ºr
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" " vs- in - E-R

om tijden, perſonen , en wijze van voorſtel, aan te

duiden , welke mee gewoon is Conjugatie te noemen.

De vraag laat zich op deze wijze dan begrijpen,

maar niet gemaklijk beantwoorden. Grote zwarigheid

doet zich terſtond daar in op , dat men zo vele eigen

ſchappen in dezelfde korte verhandeling moet vereni

gcn. Het kan toch t niet, dan zeer moeilijk zijn .

volledig in onze taal te ſchrijven, waar in zo vele

bijzonderheden voorkomen , en dan nog beknopt te

ſchrijven , ja daar bij duidelijk , en tevens met op

heldering door voorbeelden, en niet minder grondig.

om verſtaan, geloofd, en gevolgd te worden - Wie

erkent niet, dat er tot dit alles vrij wat omſlag

vereischt wordt ? Het is waar, wij moeten de taal

zvetten vinden en niet maken, en onze taal is vrij be

ſtendig, en gelijk aan zich zelve, des niettegenſtaan

de zijn de afwijkingen van het gewone zeer na enig

vuldig. Nu zou men aan de ſchoonheid van onze

taal veel te kort doen, wanneer wij die afwijkingen

terſtond wilden ſtellen op de lijst van zitzonderingen ,

en onregelmatigheid, daar doorgaans de vaste regel

maat zich aan een oplettenden onderzoeker ontdekt,

en in de welluidendheid, of in onderſcheidene tong

vallen, de oorſprong der meeste afwijkingen te vin

den is. Hield men dit maar op het oog, men zou

minder in dat vooroordeel ſlaan, dat alles in onze

zaal onbeſtendig, ongegrond, en verward ware, en men

zou van het onderzoek zuinder afgeſchrikt worden.

Er is derhalven enige omſlag van redenering nodig.

Niet minder bezwaarlijk zal het zijn aan het bc

geerde oogmerk gepast te voldoen , door een ſchool

boek te geven , dat tevens den geringen burger nut

tig zou kunnen zijn. - Het denkbeeld van een ſchool

boek zou zulk een boek vorderen , het welk ſilen in de

ſcholen gebruikt, en waar uit de meester aan den

leerling onderwijs geeft over onze taal. Zal zulk

een taalkundig opſtel onder de vatbaarheid van jonge

* 6 leer
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leerlingen kunnen vallen , dan zal het zelve zeer

kort , weinig beredeneerd, zeer algemeen met vermij

ding van vele bijzonderheden , moeten zijn. Maar

dan zou men één van twee moeten onderſtellen , of

dat de meesters zelven kundig genoeg zijn, om naar

zulk een kort onderwerp goed onderricht te geven,

of dat de ſchoolmeester, en de geringe burger, door

zulk een kort en oppervlakkig opſlel, kundig zoude

kunnen worden. Dan ik heb geen grond, om éne van

deze onderſtellingen aan te nemen, daar de onkunde

ze algemeen is, en er te grote omſlag nodig is, ont

denkbeelden van taalkunde aan ongeleerden te geven ,

dan dat men zulke vorderingen op het gebruik van

zulk een kort opſtel verwachten zou.

Mij kwam dan voor, dat aan het oogmerk – der

Maatſchappij best beantwoord worden zou door ene

verhandeling, die wel duidelijk en beknopt was,

maar die tevens zo volledig, nauwkeurig, en bere

deneerd was, dat de ſchoolmeester, en de geringe

burger, indien men enige vlijt aanwendde , daar uit

nodig onderricht zou de klant en bekomen omtrent on

ze taal, maar dan ook tevens daar uit wederom aan

anderen nuttig zou kunnen zijn. Welk onderricht aan

anderen in de ſcholen nog ineér dan zou bevorderd wor

den, wanneer er uit dat groter onderwijs een kor? , al

gemeen, en duidelijk, uittrekſel gegeven vierd, waar

naar de meester in de ſcholen onderwijs zou geven,

voor zich zelven telkens gelegenheid vindende , en dan

de leerlingen gevende , om nadere opheldering van bij

zonderheden te lezen in het grotere opſtel. ll elk klein

opſtel, gevoegd bij een groter, dan eerst een nuttig

ſchoolboek met recht genoemd zou mogen worden.

- Ik begon daarom eerst de hand te leggen aan een

ruimer ontwerp. – Dan , onlangs vernam ik , dat de

Maatſchappij niet alleen de gewoonte hard , j.vººr

zulks ook bij hare Wetten bepaald had, om hare ſer

handelingen zo klein , uit tegeven - dat deze te voor

, wei

-
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ſloot ik, dat mijn verhandeling te ruim zou worden ,

om bij de Maatſchappij ter beantwoording van hare

vrage in aanmerking te kunnen komen, indien zij, ook

in ons geval bepaaldelijk, de hand aan die wel ten

wilde houden, ſchoon zij in het voorſtel der vrage

daaromtrent gene bepaling gemaakt had. - Ik moest

dan afzien van mijn ruimer ontwerp.

Nu begon ik te overwegen, of men niet een klein

ſchoolboek zou kunnen opſtellen , waar in gene ſpraak

kunstwoorden gevonden vierden , en geen geregeld

denkbeeld van onze taal gegeven wierd, doch 7 adr

in men een toereikend verſlag deed van de zuiverſte

ſpelling, en waar naar men de jeugd daar in kon

oefenen, zonder dat de zelve gronden van geregelde

zaalkunde behoefde te hebben - Ook hier in vond ik

zwarigheid, daar er tot de ſpelling met d, t, dd , of

dt, een denkbeeld gevorderd wordt van werkwoorden ,

en dergelver perſonen , tijden en uitgangen , en er tot

het gebruik van de , het, des, der, den, hem, hun ,

haar , hen , enz. kennis vereischt wordt van de naam

woorden , en derzelver naamvallen en geſlachten. -

Maar ook, de Maatſchappij vorderde ene spraakkunst.

Ik bepaalde mij dan tot ene verhandeling, waar in

aan den geringen burger, en voor de ſcholen, enig

geregeld denkbeeld wierd gegeven van onze Neder-

duitſche taalkunde, en welke zo volledig en nauw

keurig zou zijn, als de begeerde beknoptheid, of het

gewigt der zake toelaat, maar tevens zo kort, als

de volledigheid, en bevattelijkheid gedogen, ook zo

duidelijk , en met voorbeelden opgehelderd, als de
kortheid zou toeſtaan. w

Dit alles heb ik in de behandeling van zaken geſtadig

onder het oog zoeken te houden. - Ik heb daarom ve

te nuttige dingen moeten voorbijgaan; - van ſom

mige dingen geen reden daarom mogen geven; -

- door-,

weinige ſtuivers gekoft konden worden. Hier uit be-

s
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w

doorgaans geen verſchil van gedachten beredeneerd; -

geen gezach van grote mannen, zelfs niet van T EN

KAT E of H U Y DE C o P E R , veel minder van zulken ,

die nog leven , bijgebragt; van hoe veel waarde an

ders ook hun betoog in uitgegevene ſchriften, of hun

getuigenis omtrent de ouden , moge zijn. -

Schoon er ook in deze verhandeling een of ander

moge voorkomen , dat meer geſchikt mogt ſchijnen,

om ter beoordeling te ſtaan aan verder geoefenden,

en hun ſtof van nadenken te geven, om de regelmaat

onzer tale, zo veel mogelijk is, te herſtellen, op dat

dit werkje daar door ook algemeen nuttig mogt zijn: -

zal echter, naar mijn oordeel ook de geringe burger ,

die zich oefenen wil, daar door tot nadere kennis

kunnen komen : - maar ook zal de ſchoolmeester

daar toe aanleiding krijgen, vooral, wanneer dit

werkje in de ſcholen wierd ingevoerd, tot een boek,

zwaar in de leerling geoefend wierd in het ſpellen, of

lezen, als wanneer de meester zelf ongevoelig, door

geſtadige herhaling, geoefend worden zou. – Langs

dien weg zou dit opſtel tot een nuttig ſchoolboek

verſtrekken kunnen voor den leerling, vooral wanneer

de meester daar naar hem oefende in de verbuiging

der naamwoorden, of de vervoeging der werkzvoor

den, en zijne lesſen en voorſchriften daar naar richtte.

Zie daar dan , hoedanige verhandeling ik tot ant

evoord op de vrage der Maatſchappij over de Neder

duitſche Spraakkunst bij dezen haar aanbiede. - Zij

sordele over derzelver waarde,

7.
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XVII. Gebruik der Zelfſtandige Naamwoorden,

bl. 1 5. -

XVIII. Geſlachten der Naamwoorden, bl. 16.

XIX. De Getallen der Naamwoorden, bl. 22.

XX. De Naamvallen , bl. 24.

XXI. De Lidwoorden , bl. 25.

XXII. Bijvoeglijke Naamwoorden, bl. 26.

XXIII. De verbuiging, en aanwijzing der Naam

vallen , bl. 26.

XXIV. Bijvoeglijke Naamwoorden wanneer on

verbogen , bl. 31. -

XXV. De Vergroting in de Bijvoeglijke Woor

- den, bl. 33. Y

XXVI. Voornaamwoorden , bl. 35. -

XXVII. Perſoonlijke Voornaamwoorden, bl. 35.

XXVIII. Wederkerige Voornaamwoorden, bl. 37.

XXIX Bezittelijke Voornaamwoorden, bl. 41.

XXX. Vragen de Voornaamwoorden, bl. 44

XXXI. Aanwijzende Voornaamwoorden, bl. 46.

XXXII. Betrekkelijke Voornaamwoorden, bl. 51.

XXXIV.
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S. XXXIV. Soorten der Werkwoorden, bl. 53.

XXXV. De Tijden in de Werkwoorden, bi. 54.

XXXVI. De Perſonen in de Werkwoorden, bl. 54.

XXXVII. Wijzen van voorſtel door de Werkwoor

- den, bl. 55. - w

XXXVIII. De Vervoeging der Werkwoorden , bl. 56.

XXXIX. Iets vooraf ter opheldering van de Ver

- voeging der Werkwoorden, bl. 57.

XTL. Voorbeelden van Vervoeging, bl. 6o.

XLI. Bijzondere aanmerkingen over deze voor

beelden van Vervoeging, bl. 69.

XLII. Nog enige gevallen in de Vervoeging,bl. 72.

XLIII. De Deelwoorden , bl. 74. -

XLIV. Bijwoorden , bl. 75.

XLV. Voorzetſels, bl. 77.

XLVI, Voegwoorden , bl. 78.

XLVII. Tusſchenwerpſels, bl. 79.

XLVIII. Om de Betekenis te kennen, bl. 8o.

XLIX. Van Oorſprong lijke woorden, bl. 8o.

, L. Van Afgeleide woorden , bl. 81.

L1. Om anderen onze mening te doen verſtaan,

- bl. 82. " ,

Lif. Om te Spreken in onze taal, bl. 82.

LIII. Uitſpraak, bl. 83.

JLIV. Schikking der Woorden , bl. 84. -

LV. Stijl, bl. 84.

LVI. Om te Schrijven in onze taal, bl. 85.

LVH. Spel - kunde, bl. 86.

LVIII. Kenmerken van goede Spelling, bl. 37.

. Li X. Spel - regels, bl. 37. -

' , LX. Eerſte Spel- rege1, bl. 88.

- LXI. Twede Spel- regel, bl 9o. ... .

- - LXII. Derde Spel - regel, bl. 92. - , ,

LX3 i1. Vierde Spel - regel, bl. 94. -

LXIV. Goed Schrift, bl. 97.

LXV. Klank - teken, bl. 97.

LXVI. Zin - tekenen, bl. - 98.

LXVII. Scheiding van Lettergrepen , bl. 99.

I.XVIII. Scheiding van Volzinnen , bl. 1 ce.

- - E:-E - SCHA

- -
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Op dat , de leerling gemakkelijk, en met een

opſlag van het oog , den ſamenhang en den

afloop van zatken zou mogen zien , laat ik nu

in een tafereel volgen den Schakel van den

inhoud. -

s

De Nederduitſche Spraakkunst (S. I.) moet ons

leren, - dat wij verſtaan , wat een ander meent; -

2. dat anderen verſtaan, wat wij menen in onze taal,

S. II. 4'

I. Wij moeten anderen verſtaan. Daar toe is nodig, -

1. de woorden te kunnen lezen ; - 2. den zin er

van te begrijpen.

A. Om te kunnen lezen, moeten wij de letters ken

nen in derzelver T I. gedaante, - 2. ſoort, -

3. gebruik. - S. III.

a. Derzelver gedaante ; S. IV.

b. ſoort ; S V. - -

a. klinkers, in het onderſcheid, - de hel

derheid, – de langheid van hunnen

klank ; S VI.

b. medeklinkers, in het onderſcheid van

klank, – en ſcherpheid. S. VII.

c. Het gebruik der letters dient

a. om getallen aantewijzen; S. VIII.

- b. tot ſamenvoeging k

I. van klinkers met klinkers,
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f. om den zelfden klank te verlengen,

aa , ee , ij , 00 , tttt , S. IX. A

ff. of om eenen gemengden - tweeklank

- of drieklank, te vormen; S. X.

2. van letters tot een lettergreep; S. XI.

3. van lettergrepen tot woorden ; S. XII.

4. van woorden tot een ſamengeſteld

woord; S. XIII.

B. Wij moeten ook den zin der woorden begrijpen.

Daar toe moeten wij de woorden kennen –

I. in hunnen aard, - 2. en betekenis , S. XIV.

a. Omtrent den aard der woorden moeten wij

a. in het gemeen tonen, dat er 1 o ſoorten ,

of 1 o delen der tale zijn: S. XV.

b. dan bijzonderlijk handelen

1. van de zelfſtandige naamwoorden; S.

XVI.

- f. in derzelver gebruik, S. XVII.

- - - - - ff. geſlach2en , S. XVIII.

Tiff. getallen, S. XIX.

ffff- naamvallen , S. XX.

2. van de lidwoorden ; S. XXI.

3

4. daar na van de verbuiging , en acn

bijvoeglijke naamwoorden ; S. XXII.

wijzing der naamvallen, in de zelf

Ze ſtandige naamwoorden , lidwoorden,

en bijvoeglijke woorden, S. XXIII,

XXIV. - en van de vergroting, in de

bijvoeglijke woorden ; S. XXV.

5. van de voornaamwoorden , S. XXVI.

- 1. perſoonlijke , S. XXVII. -

2.
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2. wederkerige, S. XXVIII. - 3. be

zittelijke, S. XXIX. - 4 vragende,

S. XXX. – 5. aanwijzende , S. XXXI

- 6. betrekkelijke, S. XxXII.

-- * * 6. van de werkwoorden, >

7.

r 8.

9.

I O.

x. waar omtrent in het gemeen wordt

aangewezen, S. XXXIII. - het ſoort

van werking , S. XXXIV. - de

tijd, S XXXV. – de perſoon,

S. XXXVI. – en de wijze van

voorſtel, S. XXXVII.

vx. meer bijzonder derzelver vervoe

ging; S. XXXVIII - XLII.

daar na van de deelwoorden ; S. XLIII.

bijwoorden ; XLIV.

voorzetſels; S. xLv3

voegwoorden; S. XLVI.

- **

11. tusſchenwerpſels. S. XLVII.

b. Om den zin te begrijpen, moeten wij ook de

betekenis der woorden weten, S. XLVIII.

- t. in oorſprong lijke, S. XLIX, - 2. en

afgeleide. S. L. w

II. Wij moeten ook anderen onze mening doen ver

ſtaan , - I. door ſpreken, - 2. of ſchrijven,

S, LI.

S. LII.

A. Om wél te ſpreken koomt in aanmerking,
\

a. de uitſpraak, S. LIII.

b. de ſchikking der woorden , S. LIV.

c. de ſtijl, S. LV.•'

B. Om wél te ſchrijven is nodig , S. LVI.

n W ſº,
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»
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a. dat men wél ſpelle, S. LVII. - kenmerken

van goede ſpelling wete, S. LVIII. - en

ſpelregels; S LIX-LXIII,

b. dat men goede letters make; S. LXIV.

c. dat men den klank of zin door gepaste te

kenen bepale; S. LXV, LXVI.

d. dat men nauwkeurig ſcheide - tusſchen de

lettergrepen , S. LXVII. - en de volzin

men. S. LXVIII. -

#%#%#%## .

- 2

e - v - -
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NE D ER DU IT S CHE

S P R: A A K K. U N ST,

-----

S. I. -

De Nederduitſche Spraakkunst.

T), Nederduitſche Spraakkunst (Grammatica)

geeft onderricht, om de Nederduitſche taal wél

te kennen, in haren bijzonderen aard, en voor

namelijk naar het tegenwoordige gebruik.

S. I I. « - - -

Wat de Nederduitſche Spraakkunst leert.

De Nederduitſche Spraakkunst moet ons dan

twee voorname dingen leren; - 1. dat wij ver

ſtaan, wat een ander meent, wanneer hij Ne

derduitsch ſchrijft, of ſpreekt; - 2. dat ande

ren verſtaan, wat wij menen, wanneer wij Ne

derduitsch ſpreken, of ſchrijven.

- A Zul

\
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Zullen wij de mening van anderen in onze

taal verſtaan, dan moeten wij - I., de woor

den kunnen lezen, en - 2. den zin er van be

grijpen. - En zullen anderen onze mening ver

ſtaan, dan moeten wij de taal - I. wél ſpre

ken, en - 2. ſchrijven kunnen.

«e - - - - - - -- - - ---

S. I I I.

- - - - Om te kunnen lezen.

De Spraakkunst moet dan eerst leren lezen.

- Daar toe is nodig, dat wij de letters kennen

in derzelver - 1. gedaante, - 2. ſoort, -

3. gebruik. -

* S. I V.

De gedaante der Letters.

Onze taal gebruikt 26. letters.

De hedendaagſche gedaanten van hoofdlet

ters, en gemene letters, zijn de volgende,

I. Duitſche hoofdletters.

2125 grUP g: f. 05# # #

# ſlº ſadpl? J2 ſï 5 g! II

pie ruz.
-- -- Duit
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Duitſche gemene letters. r -,

a û r in t f g ij ij fi i

m n n p n r 2 f # t u in

lu r 11 5. . ,

I I. Romeinſche hoofdletters.

ABCDEFGH IJ KLMN

OP QR STUvWXYZ. s

Romeinſehe gemene letters. - S.

***

ab c de fgh ijk 1 m n op q

r ſ s t u v w x y z.

11 L calogene (curſive) hoofdletters,

A B c D E FG H 15 KLM No

P Q R ST U V W X rZ.

Gebogene (Curſive) gemene letters.

a b e d e fs h ij s t min op 4

r ſ' s t u y w x y z.

- S A 2 Iv.

< ' -
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1 v. hoofd-ſchrijf-letters,

vr3 € 2 é 7 % zeven ze

-e Ja 5W 0 % g & crg Zy

O'9V & yz.

Gemeneauw laten
-

- - - - - Ze 4 x 4 zn -

ea 7 r z/ s t e , ºr a y e.
* *

\

? - 2 - S. v.

Soort der Letters. - -

» ? . . . *,

In ſoort zijn deze letters - of klinkers (vo

cales), die op zich zelven een vollen klank

geven; - of medeklinkers (conſonantes), die

niet klinken zonder hulp van klinkers, en der

#er klank bepalen door een bijgevoegd ge

Ul1d. -: -

Dit zal verſtaan worden uit ene nadere be

ſchouwing van deze twee ſoorten.

--

"

. 'I al S. VH.

- --
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S. V I,

fKlinkers.

Daar zijn 6 klinkers, a, e, i, o, tu, y of ij.

Derzelver onderſcheidenen klank hoort gij in

man , men, min, mond, munt, mijn, en pan,

pen, pin, pond, punt, pijn. .

Deze hebben alle een vollen klank. Zij kun

nen op zich zelven een lettergreep uitmaken,

zelfs een woord uitmaken, gelijk wij ſtraks
toRen zullen. - - * v

Men geeft aan y of ij den klank, die nabij

koomt aan ei. Die Hollandſche uitſpraak is nu

al vrij algemeen; men behoude dan dezelve,

doch wete, dat ſy alleenlijk moest gebruikt wor

den in woorden van Griekſchen oorſprong. Cy

rus, Syllabe, Synode, Syrië, Egypte, Cyprus,

//ysſop, en geen klank van ei kan hebben; en

dat ij eigenlijk ene dubbele i is.

De e, en o, hebben in ſommige woorden een'

helderen, in andere woorden een doſſen klank.

De e is helder in den , vel, hel, melk; -

maar dof in aarde, bedrijf, bakſel: – beide

#en hoort gij in E'den, edel, hemel, beſtel,

beyél.

De 9 is helder in noch, oſſer, ſtok, hol, kop,

# los, lot; - maar dof in dom, hond,

bok.

Ook hebben de klinkers, een langen, of kor

ten, klank. Dit hangt daar van af, of de nadruk

der uitſpraak daar op valt, dan niet valt, en of

de klank op het einde van ene lettergreep uit

gerekt wordt, dan door een medeklinker afge

broken wordt. - : . - .

- A 3 Lang
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Lang is derhalven,

a, in ga, ſta, vader, Salomo:

e, in Eva, de eerſte e in edel, bede, bedelen,

de twede e in vernederen, bejegenen, beneden,

de derde e in gerechtigheden :

i, in Origenes, Zadharia :

o, in zomer, loven, morgen: -

tu, in tuwe, muren, vuretl :

, in Cyprus.y Kort# daarom ook

a, in Amerika, Europa, pad, bal, dan:

e, in aarde, koude, twede, en derde e, in

bedelen, eerſte, derde, en vierde e, in bejege

476/7.'

i, in Italië, Siberië, ik, blind:

o, in Diakonen, op, pot, dorst:

u, in dun, hut, rund:

y, in Synode, Hysſop, Syllabc,

S. V I I.

Medeklinkers.

De overige letters zijn medeklinkers. - Zij

dragen dienſ naam , om dat zij alleenlijk met de

klinkers een lettergreep, of woord, vormen;

maar zonder dezelve niet uitgeſproken kunnen

worden: b. v. mn kan niet uitgeſproken wor

den, maar met de klinkers maken zij de woor

den man, men, min, mijn.

Elk van deze letters heeft haren bijzonderen

klank. - Bij ch heeft men echter één klank,

die gehoord wordt in Christus, Cham, kracht,

recht, licht, noch, lucht.

Enige van deze letters verſchillen de:
- - 2 (2G/ll

- ---- -- *

:
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zachtheid, of ſcherpheid van klank; b enp, d en

t, g en ch, v en f, z en s. De eerstgenoemde

b, d, g, y, z., zijn van enen zachteren; de

laatstgenoemde p, t, ch, f, s, zijn van enen

ſcherperen klank. Deze klank is zo beſtendig,

en zo eigen aan de woorden, dat dikwijls hun

ne betekenis daar naar verſchilt.

Dat verſchil van klank, en betekenis, merkt

gij in de volgende voorbeelden, waar in de

zachte of ſcherpe letters, voor, of achter in

een woord voorkomen. - -

b en p in bad pad, bak pak, bal pal, bast

past, bek pek, ben pen, best pest, bil pil, bot

pot, bijl pijl, krab krap, ſlib ſlip, tob top,

, ſchub ſchup:

d en t in dak tak, dal tal, dam tam, den

ten , der ter, doch toch, wand want, hard hart:

g en ch in lag lach, egt, ( hij egt van eggen).

echt, ligt licht, lagen lochen, pogen pochen,

dog doch:

v en f in vadm ſaam , vel fel:

z en s in zullen ſullen.

Hier van zal nader S. LX. en LXII. iets voor
komen. N

S. V I II.

Gebruik der Letters. 1

Deze letters worden gebruikt tot twee einden: / "
1. om getallen aantewijzen.

Om zaken van elkanderen af te delen gebruikt

men de letters naar haren rang a, b, c, d,

enz. in plaats van 1, 2, 3, 4. . Men plaatst de

Zelve dan doorgaans voor een nieuwen regel.

- A 4 Eni
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Enige hoofdletters dienen daar toe ook op

ene andere wijze, I beduidt dan 1, V5, X 1o,

L 5o, C 1oo, D 5co, M 1ooo. - Een minder

getal, voor een groter getal# neemt

van het grotere zo veel af IV 4, IX 9, XIV 14,

XIX 19, XXIX 29, XJ, 4o, XLIX 49, XC

9o. - Een minder getal geplaatst achter een

roter getal voegt daar zo veel bij VI 6,

I II, XV 15, XVI 16, XXI 21, XXIV

### XLV 45, LX 6o, CI 1or , CX 11o,

DCCXCII 1792.

2. Voornaamlijk worden deze letters gebruikt,

om ſamengevoegd te worden. Deze ſamenvoe

ging geſchiedt - 1. van klinkers met klinkers

tot verlenging, of verdubbeling, van klank; -

2. van letters tot lettergrepen, - 3. van letter

grepen tot woorden; - 4. van woorden tot een

ſamengeſteld woord,

S. I X.

Samenvoeging van Klinkers.

De ſamenvoeging van klinkers met klinkers

geſchiedt, of om den zelfden klank te verlen

gen, of om enen gemengden klank te vormen.

1. Tot verlenging van denzelfden klank ge

bruikt men best twee gelijke klinkers, maan,

meen, mijn , woon, tuur. De klank, en zin,

van deze woorden verſchillen van man, men,

min, won, ur.

> 2. Om een gemengden klank te geven worden

verſchillende klinkers ſamengevoegd.
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S. X.

Gemengde klanken.

Enen gemengden klank geve men niet aan de

in paerd, naerſtig, kaers, gaern, vaardig,

paerl, ſtaert. Men ſpreke, en ſchrijve, liever

naar enen verſchillenden tongval paard ofpeerd,

CIIZ, -

Maar enen tweeklank (diphthongus) hebt gij

1. door ſamenvoeging van de enkele a, e ,

i, o, u, met e, i, of u, in

ai, Mai, ai, s

au, nauw, dauw, Paus, Laurents,

ei, weiden, leiden, reizen, in onderſcheiding

van wijden, lijden, rijzen,

eu, geur, reuk, kleur, jeugd, het p,

ie; zien, lief, ziel, riet, diep, die,

oe; doen, goed, zoet, hoep, koel, hoed,

ou, koud, goud, zout, vrouw, oud,

ui, huid, huis, buit, vuil, ruig.

2. Ook heeft men een tweeklank door ſamen

voeging van de dubbele aa, ee, oo, met i, of

u, in

aai, taai, gemaaid, baai, fraat, * -

aau, flaauw, - -

ecu; eeuw, leeuw, ſneeuw, ſchreeuw,

ooi, geſtrooid, berooid, tooi, dooi.

Een dubbel gemengde klank, of drieklank

(triphthongus), ontſtaat door ie, oe, ſamen te

voegen met u of i, in

ieu, vernieuwd, hieuw, kieuw,

oei, bloei , moeite, geſchroeid, gevloeid.

A 5 S. xi.
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S X I.

Lettergrepen. »

De ſamenvoeging van letteren dient nader,

om lettergrepen te vormen,

Ene lettergreep, of ſyllabe , is ene ſamenvoe

ging van letteren, die met één galm, of dezelf

de opening des monds, alle worden uitgeſproken.

In elke#P InOet ten# klin

ker zijn. (S. VII.) -

Eén klinker kan een lettergreep uitmaken,

zonder medeklinker , gelijk de eerſte a in

Adam, e in Eva, i in Italië, o in over, u in
tuwe, ij in ijzer. ſ

Ook kunnen één of meer klinkers te gelijk

met één of meer medeklinkers ene lettergreep

uitmaken, op ene onderſcheidene wijze, gelijk

uit de volgende voorbeelden te zien is:

ai, ei; na, te , zo, hij; af, el, in, op, ooi,

- zee, zic, aan, een, wan, wen , win, won , wijn,

vraan, ween, woon, buik, boek, want, wend,

54 ('f?l , wond , waant , weetlt , woont , wendt,

bindt, wensch, angst, ſlaan, ſtond, draai,

groei, zwaar, ſtrand, ſchroomt, heerscht.

S. X I I.

Samenſtelling van Woorden.

Deze lettergrepen, bijéén gevoegd, maken

Woorden uit, waar mede wij onze denkbeelden

van voorkomende zaken aan anderen bekend

maken. - \

Meer

*
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Meermalen maakt één lettergreep een woord

uit, man, men, enz. zie S. XI. - En om dat

één klinker een lettergreepkan uitmaken (S.XI.);

kan ook daarom één klinker een woord maken,

o, en u; b. v. O zondaars bekeert U.

Doorgaans beſtaan de woorden uit meer ſa

mengevoegde lettergrepen,

2 lettergrepen zijn in va- der, moe- ders,

aar- de:

3 lettergrepen, in be - min - nen , aan-ge

ztcht : -

4 lettergrepen, in be - kom - me- ring:

5 in on recht-vaar- dig- heid, goe- der - tie

ren- heid:

6 in on - recht -vaar-dig - he - den:

7 in on - o - ver - win - ne-lij-ke :

8 in Kon -ſtan - ti - no -po-li-ta - nen:

# in o-ver-al- om te - gen - woor- dig-heid.

n ſaamgeſtelde woorden is het getal der let

tergrepen nog groter, zelfs wel tot 16, gelijk

uit S. XIV. gezien kan worden.

S. X I II.

Samenvoeging van Woorden.

Ook worden woorden ſamengevoegd tot een

woord:

Twee woorden boom-hof, boezen? - vriend,

gast-huis, reis-vaardig, hoog- moedig , teer

geld, rijks- dag, hongers - nood, krijgs- man:

' Drie woorden, boek - winkel- knecht:

Vier woorden, huis-gods-dienst-werk: zij

den -ſloſen - winkel-knecht: -

Vijf
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Vijf woorden , note-bomen -kabinet-makers

winkel:

Zes woorden, note-bomen - kist-kabinet -ma

kers-winkel: -

Zeven woorden , note-bomen - kist - kabinet

makers - winkel-knecht ; mahoni - houten - kist

kabinetten - makers-winkel- knechten:

Wilde men echter nauwkeurig ſpreken, dan

moest men deze ganſche ſamenſtelling maar als

tweeledig achten. Het laatſte woord maakt dan

het twede lid, en alle de voorgaande woorden

maken dan het eerſte lid.

S. X IV.

Om den zin der woorden te kennen.

Om anderen in onze taal te verſtaan, moeten

wij naar S II. niet alleen kunnen lezen (S. III.-

XIV.); - maar ook moeten wij dan den zin

der woorden begrijpen. - Daar toe is nodig,

dat wij de woorden kennen in derzelver I. bij

zonderen aard, - 2. en betekenis.

V

S. X V.

Soorten van Woorden, of delen der Taal.

Wanneer wij in ene taal geregeld ſpreken,

of ſchrijven, dan ſtellen wij aan anderen voor,

wat wij over voorkomende zaken oordelen. -

Onze taal beſtaat dan ook uit voorſtellen, of

volzinnen , die ons oordeel over zaken bevat

ten, - In elken volzin moet derhalven iets

VOOT
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voorkomen , waar door de perſoon, of zaak,

wordt uitgedrukt, van welke geſproken wordt,

maar ook iets anders, waar door uitgedrukt

wordt, wat van dien perſoon, of die zaak, ge

zegd wordt: daar moeten dan in elken volzin

ten minſten twee onderſcheidene ſoorten van

woorden zijn. - Ik zal dit ſtuk door voorbeel

den ophelderen, en daar door een algemeen

denkbeeld geven, van den onderſcheidenen aard

der woorden: God regeert, de mensch zal loven;

God wordt geloofd. Hier zien wij een perſoon

van welken geſproken wordt, God, de mensch:

zulke woorden worden zelfſtandige naamwoor

den genoemd. Hier wordt de zaak ook uitge

drukt, die van die perſonen gemeld wordt, re

geren, loven, geloofd worden, de zaak die daar

van kan gemeld worden, is, dat die perſoon,

of zaak, werkt, of lijdt, of is: dit ſoort van

woorden heten werkwoorden. In gewone, en

volledige, voorſtellen moeten dan zelfſtandige

naamwoorden, en ook werkwoorden zijn. -

Maar daar zijn meer ſoorten van woorden. Om

de zelfſtandige naamwoorden niet zo dikwijls te

herhalen , als er van den perſoon of van de

zaak, die daar door uitgedrukt wordt, geſpro

ken wordt, heeft men andere woorden, die

in derzelver plaats komen, de mensch is aan

God verpligt, daarom moet HIJ (of de mensch)

H EM (God) loven, wegens z'IJN E (Gods).

goedheid. Zulke woorden heten voornaamwoor

den. - Van perſonen, of zaken, of ook van

derzelver werkzaamheid kan men nadere bij

zonderheden willen aanduiden; daar toe heeft

men nog meer ſoorten van woorden nodig.

Men kan naamlijk een perſoon, of zaak, meer

algemeen of meer bepaald beſchouwen, daar#

- ie
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dienen de lidwoorden een, en de, een mensch,

of de mensch: - Ook kan men van een perſoon,

of zaak, enige hoedanigheid willen betekenen;

de GROTE opperheer is wIJs, GOED, en HEILIG :

'dit heten bijvoeglijke naamwoorden. - Wil men

ene hoedanigheid van de werking aanduiden,

dan gebruikt men bij woorden, de mensch moet

DAGELIJKs God loven.-Het geen iemand doet,

of lijdt, kan ook beſchouwd worden als ene

eigenſchap van den perſoon; De mensch vER

PLIGT aan God, en voLBRENGENDE zijnen pligt,

zal hem loven: dit zijn deelwoorden. - Men kan

door een woord te zetten voor een zelfſtandig

naamwoord ook zekere omſtandigheid willen

aanduiden; IN Gods beſtuur over de wereld :

dit zijn voorzetſels. - Dikwijls heeft ene rede

meer volzinnen, of een volzin meer leden: om

dezelve ſamen te voegen, of te ſcheiden, zijn

ook woorden nodig; God is wijs, EN heilig,

ook goed, DAAROM moet de mensch hem loven:

dit zijn voegwoorden. - Menigemalen moet de

aandoening des ſprekers uitgedrukt worden ,

O God/: dit zijn tusſchenwerpſels. w

Ik beſluit uit dit alies, dat de woorden van

onderſcheidenen aard zijn; dat er bepaaldelijk

Io ſoorten van zijn, en zo vele delen der tale.

Ik geef er dezen rang aan:

1 Zelfſtandige Naamwoorden (Nomina Sub

ſtantiva ),

2 Lidwoorden (Articuli),

3 Bijvoeglijke Naamwoorden (Nomina Ae

jectiva ),

4 Voornaamwoorden ( Pronomina),

5 Werkwoorden (Verba ) ;

6 Deelwoorden (Participia ),

7 Bijwoorden (Adverbia),
* *

<s "

8 Voor
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v

8 Voorzetſels (Praepoſitiones);

9 Voegwoorden (Conjunctiones),

Io Tusſchenwerpſels (Interjectiones); -

Wanneer wij nu alle de gegevene voorbeel

den ſamentrekken in één voorbeeld, dan zult

gij er alle de genoemde ſoorten van woorden in

ontdekken kunnen, en derzelver namen naar de

bijgevoegde getallen vinden u4, o" God ! die *

heilig', wijs', en 'goed' zijt'; in* uw 4 beſtuur'

over 8 de wereld', zal : de ' mensch", door 8 u 4

begunſtigde, dagelijks 7 loven', indien ° hij*

zijn 4 pligt ', en ? welzijn ', betracht '. *

Van alle deze taaldelen zullen wij afzonder

lijk nader ſpreken naar de geſtelde orde.

S. X VI.

Zelfſtandige Naamwoorden.

Zelfſtandige Naamwoorden beduiden een per

ſoon, of zaak, waar van geſproken wordt; man,

vrouw, kind, dier, huis, deugd.

Wij moeten letten op derzelver, T. gebruik,

- 2. geſlachten (genera), - 3. getallen (nu

meri), - 4. gevallen (caſus).

S. X V I I.

Gebruik der Zelfſtandige Naamwoorden.

In hun gebruik zijn zij - of bijzonder eigen

aan één perſoon of zaak, met uitſluiting van

andere , Adam, Eva, David, Kanaän, Am

ſteldam, - of zij zijn gemeen aan een ſoort, en
- 4. 33Il
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aan meer zaken , man, vrouw, kind, mensch,

land, ſtad, berg, gerechtigheid.

S. X V I I I.

Geſlachten der Naamwoorden.

Aan de zelfſtandige naamwoorden worden ook

geſlachten toegeëigend; zij worden aangemerkt

als manlijk, of als vrouwlijk, of als van gener

lei geſlacht, en heten onzijdig : (masculina,

feminina, neutra).

Daar op moet men letten, want daar van hangt

af het gebruik der woordtjes de, het, des, der,

den, zijn, haar, en van het ſtellen dezer woor

den hangt meer malen de zin af. Deze verſchilt

toch, wanneer ik zeg, die man bemint zijn'

zoon, of haar zoon, die vrouw zoogt haar kind,

of zijn kind. Elk gevoelt, hoe zeer het ver

keerde gebruik dezer woordtjes ſtoot; b. v. te

zeggen de## Voor het peerd, de kind, der

wman, des deugd, des vrouw, voor het kind, des

znans, der deugd, der vrouw. Hier in is ene

bijzondere eigenſchap der taal, die wij niet mo

gen verwaarlozen. - ---

Van de meeste woorden moet men het ge

ſlacht uit het gebruik kennen. Die hier in

nauwkeurig wil zijn, behoorde een lijstje van

de voornaamſte woorden met aanwijs van de

geſlachten bij de hand te hebben, tot dat hij

er in gevestigd zij; - Kan hij het niet bij de

# hebben, hij raadplege met de welluidend

heid, of men voor een woord de, des, den, kan

laatzen, zo ja, dan denke men het manlijk ge

ſlacht te hebben, dan of men daar voor de,#
- - KERIl

- *
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kan plaatzen, als wanneer men denke aan het

vrouwlijk geſlacht, dan of daar bij het , des,

best voege, als wanneer men het onzijdig ge

ſlacht ontmoeten zal. Immers bij boom, zijnde

manlijk, voegt niet der boom, het boom, maar wel

de boom , des booms, den boöm : voor hand voegt

niet des hands, den hand, het hand; derhalven

is hand van het vrouwlijke geſlacht: voor kind

voegt niet de kind, der kind, den kind, maar

wel het kind, en des kinds; kind is dan onzijdig. '

Daar zijn echter enige kenmerken, waar aan

men het geſlacht van vele woorden weten kan.

Die kenmerken rusten op enige algemene , en

vrij ſtandvastige waarnemingen. Ik zal de voor

naamſte, en die aan weinig uitzonderingen on

derhevig zijn, bijbrengen. Volgens die waar

nemingen zijn

I. Manlijk;

1. De eigennamen van mannen, Jan, jakob,

Abraham. - *

2. Daartoe behoren de namen van manlijke

eigenſchappen, bedieningen, en waardigheden,

als broeder, vorst, koopman, het der: - zelfs

ook woorden, die anders op zich zelve een an

der geſlacht hebben, wanneer zij mannen be

ſchrijven in enige bijzondere hoedanigheden,

voorſpraak, ondeugd, booswicht. -

3. Woorden op ier uitgaande, en afgeleid van

zelfſtandige naamwoorden, die enen werkenden,

manlijken perſoon aanduiden, hovenier, wijn
gaardenier, bankier. w » A ,

4. Die uitgaande op aar, of er, afſtammen van

werkwoorden, en derzelver werking op een

manlijken perſoon overbrengen, wandelaar, be

minnaar, loper, ſpreker: - of op er, die de
- - -- B . ij wer

A
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-

-

- /

werking van een werkwoord op een werktuig

overbrengen; ſnuiter, veger, wijzer, ſtoffer, pasſer. -

5. Die dom ten# hebben, en meest af

komſtig van bijvoeglijke naamwoorden, ene ge

ſteldheid, ſtaat, of magt, aanduiden , eigendom,

ouderdom, rijkdom, vrijdom, wasdom, adeldom:

van enen anderen aard zijn de onzijdige woorden

op dom, waar van ſtraks zal geſproken worden.

6. Woorden, die uitgaan op ſenn, em, lm,

rm, zijn doorgaans manlijk: balſem, blikſem,

droesſem, adem, bodem, galm, halm, arm, worm.

II. Vrouwlijk zijn

1. De eigennamen van vrouwen, Sara, Anna,
Rachel, Maria. e

2. Namen van vrouwlijke eigenſchappen, be

dieningen, en waardigheden, zuster, dienst

maagd, baker, kamenier, hier van is uitge

zonderd het wijf.

3. De namen van bijzondere letteren, de a,

b, c, d - wanneer alle letteren ſamen be

doeld worden, gebruikt men het onzijdig ge

ſlacht; het a b c. - -

4. Zelfſtandige naamwoorden, die in, esſe,

of ſche, achter zich nemen, en vrouwen aan- -

duiden, Koningin, vriendin, herderin, zonda

resſe, meesterſche- -

5. Die uitgaan op ij, en, afgeleid van naam

woorden, een ſtaat, bediening, of werking be

## burgerij, dieverij, bakkerij,

abdij, ſlagerij, praterij. - --

6. Woorden op nis, herkomſtig van naam

woorden, werkwoorden, of deelwoorden, die

een daad beduiden; geheimcnis, behoudenis, ge

ſchiedenis, gedachtenis, maar getuigenis is ook

onzijdig, en vonnis, vernis, behoren niet onder

dezen rang- , 7. Uit'-

|
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7. Uitgaande op ſchap, van zelfſtandige woor

den afgeleid, en ene algemeenheid van perſonen

in een vergaderd lichaam betekenende, de broe
derſchap, prieſterſchap, vroedſchap : - of van

bijvoeglijke woorden afgeleid, en ene hoedanig

heid in het afgetrokkene te kennen gevende,

dronkenſchap, gramſchap : - hier van zijn de

onzijdige woorden op ſchap onderſcheiden, ge

lijk wij beneden zien zullen.

8. Die heid hebben achter bijvoeglijke woor

den, of deelwoorden, ter betekenis van ene

hoedanigheid in het algemeen beſchouwd, wijs

heid, boosheid, welmenendheid.

9. Die uitgaan op te achter bijvoeglijke naam

woorden, hoogte, lengte, wijdte: - of ook

zulke woorden van werkwoorden afkomſtig,

ſterfte, brouwte, ſchaamte, moeite; - zelfs met

afkorting der c; drift, gift, graft.

ro. Op ſter uitgaande, en afſtammende van

werkwoorden, om derzelver werking op ene

vrouw overtebrengen, voedſter, naaiſter, ar

beidſter.

11. Die ing ten uitgang hebben, en herkom

ſtig van werkwoorden, derzelver dadelijke wer

king beduiden, vermaning, wandeling.

12. Woorden op ſte, st, van werkwoorden

afkomſtig; gunſte, verdienſte, komst, kunst,

winst, ontvangst, verlangst: maar dienst is door

verloop manlijk.

13. oorden op uwe, zenuwe, zwaluwe,

ſchaduwe. *

Y

III. Onzijdig zijn

1. De namen van landen, en ſteden, het be

roerde Nederland, het rijke Amſteldam, het

oude Rome. - * * - - - -
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-

boohute, ge

w

2. Die ene algemeenheid, of ſtoffe, aanduiden;

het graan , , goud- a b c , het ſteen van een

ſtandbeeld, het doek van een ſchilderij. | | |

3. Bijvoeglijke woorden als zelfſtandige ge

bruikt, het ruim 2 goed, rond, recht. v .

4. De onbepaalde wijze der werkwoorden als

een zelfſtandig naamwoord gebruikt, het leven,
cten, drinken, gevoelen. N - -

5. Zelfſtandige woorden, herkomſtig van an

dere zelfſtandige, met voorzetting van ge; het

gebeente , gebergte, gevogelte, gedierte, ge

#che '

6. Zelfſtandige naamwoorden met enen ver

kleinenden uitgang je, jen , ke, ken, kijn, lijn,

tje, tjens tijd, wijſje, mannetje, dochtertje.

7. Zelfſtandige naamwoorden, die dom in den

uitgang aannemen, en ene algemeenheid, en ge

zelſchap van perſonen, of ambt, beduiden; het

heidendom, Christendom, priesterdom, mensch

dom, Vorſtendom : - hier van zijn onderſchei

den de manlijke woorden op dom, zie daar
van bladz. 18. - - - - - -

8. Zelfſtandige woorden, die den uitgangſchap

aannemen ter betekenis van ene bediening,

waardigheid, of geſteldheid, het burgerſchap,

meesterſchap: - van een anderen aard zijn de

vrouwlijke woorden op ſchap, zie bladz. 19.

# Het zakelijke deel der werkwoorden ( der

zeſver uitgang en in de onbepaalde wijze afge

kapt zijnde), met voorvoeging van ge, maakt on

zijdige naamwoorden, die de werking van het

werkwoord aanduiden ; het geraas, geroep,

geloop: - maar er koomt geen ge voor, wan

neer de werkwoorden zelve de onafſcheidlijke

# ge, be, ont, ver, reeds voor zich

C ben; het geraas, bedrijf, ontwerp, verblijf,
--- - - IO, WWOOIT

* * - --
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ro. Woorden, die uitgaan op ſel, en van

werkwoorden afkomſtig, ene voortgebragte

zaak, werking, of werktuig, beduiden - zijn

ook onzijdig; het ſchepſel, brouwſel, ſtijſſel,

bloeiſel, dekſel. » s

Daar zijn wel meer waarnemingen omtrent

de geſlachten, en kenmerken van dezelve: doch

bij de opgave daar van zouden meer uitzonde

ringen gemeld moeten worden, en er zou meer

omſlag van redenering bij vereischt worden,

dan ons kort beſtek dulden zou.

Ik zal nog ſlechts ter nadere opheldering

enige aanmerkingen laten volgen.

1. Daar zijn woorden, die Manlijk zijn ,

wanneer zij van mannen, en Vrouwlijk, wan

neer zij van vrouwen gebruikt worden, erfge

naam , bode, gezant : - van dat ſoort zijn

ook, die, van zelfſtandige woorden afkomſtig,

den uitgang genoot hebben ; deelgenoot, echtge

noot, lotgenoot, dischgenoot : - gelijk ook zuls

ke, die, meest van werkwoorden afkomſtig,

den uitgang ling hebben, vondeling, banneling,

zuigeling, troeteling, vreemdeling. - -

2. Daar zijn in tegendeel woorden, die één

geſlacht hebben, en onverſchillig van mannen,

of vrouwen, gebruikt kunnen worden, gelijk

Manlijk, de arend, olifant, uil, ſchoon ook

een wijfje beduidende: – zo ook Vrouwlijk

de duif, musch, ſlang, ſchoon ook een man

netje aanwijzende: - enige blijven. Onzijdig,

het paard, ſchaap, hoen, rund, ſchoon man

netje, of wijfje, bedoeld worde. -

3. Bij ſommige woorden zijn twee geſlachten

door verloop in gebruik; " »

M. en V. in dood, tijd, nacht,

M. en O. oorlog, hof, altaar, loon,

B 3 V. en O.
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V. en O. oog, oor, getuigenis, r

M. V. en O. ſneeuw, ſlag.

4. Vele woorden, op ene zachte e uitgaande,

zijn Vrouwlijk, maar veranderen van geſlacht

door af# van die e; gaarde V., wijngaard

M., intrede V., tred M., de oge, ore, ure,

punte, V., het oog, oor, tuur, punt, O. of:

5. In woorden, ſamengeſteld uit twee naam

woorden, behoudt het laatſte woord zijn ge

ſlacht; aardbodem M., zangkunst V., aard

rijk O., zo ook doorgang M. , afgrond M.,

inbreuk V.

6. Doorgaans wordt in de betreklijke voor

naamwoorden gezien op den man, of de vrouw,

die bedoeld wordt, en niet op het geſlacht

van het naamwoord, het wijf draagt haar kind

op haren arm , de dapperheid van zijne Ma

jeſteit maakt hem beroemd.

7. Woorden, genomen in een verzamelenden

zin, hebben wel eens lidwoorden van een an

der geſlacht voor zich, de visch eten, op de

heen komen, onder de voet werpen. De reden

is, omdat zulke woorden eigenlijk afgekorte

meervoudige naamwoorden zijn, de visſchen,

de benen, de voeten.

S. X I X.

De getallen der naamwoorden.

Somtijds wordt de perſoon of zaak, door het

naamwoord aangeduid, alleen genomen. Dat

naamwoord heet dan enkelvoudig (ſingulare),

man, vrouw, kind. -

Somtijds worden meer van dat ſoort bed#
àll

'
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Dan heet zulk een naamwoord in zijn getal,

meervoudig (plurale), mannen, vrouwen,

kinderen.
e

Dat meervoudige getal wordt aangeduid door

een uitgang achter het enkelvoudige naamwoord

te voegen.

Die uitgang is n, of en, en s.

1. De woorden die op e uitgaan in het en

kelvoudige nemen doorgaans in het meervoudige

n achter zich ; einden, beloften, gedierten,

gedachten, van einde enz.

2. Die op een medeklinker eindigen, hebben

gewoonlijk den uitgang en, in het meervoudige,

vrouwen, menſchen, talen, geboden, banden,

boeken, van vrouw, mensch, taal, gebod enz.

Die op f, of s uitgaan, verzachten deze lette

ren in het meervoudige in v, of z; brief, brie

ven, huis, huizen. . *

Woorden , wier laatſte medeklinker oor

ſpronglijk dubbel is, verdubbelen den zelven in

het meervoudige; pad, padden, (onderſchei

den van paden), bedden, potten, toppen, ſtal

len, ſtammen , enz.
-

3. Dikwijls is de s de uitgang; bakſels, bloei
ſems, mannetjes, wijfjes.

- w

4. Sommige woorden hebben s en n; van

man, mans en mannen, zo ook met vader,

moeder, broeder, zoon, appel, tafel, kamer,

wandelaar enz.

5. Enige hebben ers en eren; van kind,

kinders, kinderen, zo ook met lied, lam, ei,

goed, rund, kleed, volk, been , rad, blad, ge

moed, hoen, kalf, ſpaan enz. - Deze hebben

doorgaans ook en, volken, raden, bladen, be

fléf! , enZ.

In ens bij eindens, begeertens, belangens, enz.
ºr- B 4 ZOll
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zou een dubbele uitgang zijn. Ik verkies daarom

einden enz. zonder s.

. . , S. X X.

De Naamvallen.

Een perſoon, of zaak, door een zelfſtandig

naamwoord uitgedrukt, kan in ene onderſchei

dene gelegenheid, betrekking, of een onder

ſcheiden geval voorkomen

I. als werkende, lijdende, wordende, zijnde,

2. of als eigenaar, en bezitter van iets;

3. of als iets ontvangende,

4. of als het voorwerp van werking; -

5. of als aangeſproken,

6. of als iets misſende, of ergens beſtaande.

Deze gelegenheden der naamwoorden noemt

men Naamvallen. - - -

Elk van dezelve draagt zijn naam. - Die

namen zijn doorgaans 1. Nominativus, 5. Ge

nitivtes, 3. Dativus, 4. Accuſativus, 5. Voca

tiyus, 6. Ablativus, of I. de Noemer, 2. Teler,

3. Gever, 4. Aanklager, 5. Roeper, 6. Nemer;

maar beter 1, de Werker, 2. Eigenaar, 3. Ont

vanger, 4. Lijder, 5. Toehoorder, 6. Derver.

- Ik zal ze naar den geſtelden lang maar noe

men, 1, 2, 3, 4, 5, 6. - -

Zie hier een voorbeeld van alle die naamvallen

1. de brand -

2. van dat huis verwekt

3- aan dien bitterman

4. groot gevaar. Spoedt u dan toch

5. O mannen !

6. van deze plaats, en helpt.

- - * -- - S. XXI.
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s

. S. X X I. - ze

-

De Lidwoorden.
---

Om de verdere aanwijzing der naamvallen te

doen verſtaan, moeten wij vooraf opening geven

van de Lidyroorden, ook Voorleden, Naam

leden, of Geſlachtwoorden, genoemd.

Deze worden geplaatst voor de naamwoor

den. Zij dienen, J. om de betekenis des woords

algemeen te maken, of te bepalen; 2. om het

eſlacht des naamwoords; en 3, deszelfs naam

val, aantewijzen.
-

Zij zijn een, en de,
-

Een is een onbepalend lidwoord, en laat de

betekenis desnaamwoordsalgemeen, een mensch,

ene vrouw, een kind. -

De heet een bepalend lidwoord, om dat het,

zelve de betekenis des naamwoords bepaalt,

de man, de vrouw, het kind.

Zonder lidwoord is de betekenis des naam

woords nog meer algemeen. '. -

Dit onderſcheid van betekenis ziet men in

deze voorbeelden: daar is vuur, er valt wa

ter; hier is de betekenis zeer algemeen: daar

is een vuur, een zeker vuur, zie daar een wa

ter; hier is de betekenis minder algemeen: daar

is het vuur, daar ſtroomt het water, waar aan

wij dachten, of waarvan wij ſpraken in een

bepaalden zin. Hij heeft gerechtigheid lief,

in zijne daden zag men ene gerechtigheid zonder

voorbeeld, de gerechtigheid is zijn grootſte ſie

raad. - . - --

Bij eigene gamen pasſen gewoonlijk gene lid

woorden, Adam , Eva.
-

- B 5 - Door
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Door verbuiging, (declinatio) worden de ge

ſlachten, de getallen, en de naamvallen, der

Lidwoorden aangewezen. - Straks zullen wij de

verbuiging nader tonen. -

S. X X 1 I.

Bijvoeglijke Naamwoorden.

Daar zijn ook woorden, die ene hoedanigheid

of eigenſchap, aanduiden van de perſonen, o

zaken, die door het zelfſtandig naamwoord be

tekend worden. Deze woorden worden ge

noemd bijvoeglijke naamwoorden, of bijnaam

woorden , omdat zij gevoegd worden bij het

naamwoord, en behoren tot het naamwoord.

Hunne gewone plaats is ook voor het naam

woord een wijs man,ene brave vrouw, een liefkind.

Tot die hoedanigheid der zaken, welke door

de bijvoeglijke naamwoorden aangeduid wordt,

behoort onder meer andere, derzelver

1. gedaante, groot, klein, rond, hoog, laag,

wit, zwart, -
-

2. waarde, ligt, zwaar, goed, kwaad,

3 ratig, ## twede,
A. ſtoffe, gouden, zilveren, houten enz.

S. X X I II.

Deverbuiging,en aanwijzing der Naamvallen.

Een algemeen denkbeeld hebbende van de

zelfſtandige naamwoorden, van de lidwoorden,

en van de bijvoeglijke naamwoorden, kunnen

wij nu beter bevatten, hoe de naamvallen aan

- - ge

º
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t

gewezen worden, in onderſcheidene geſlachten,

en getallen. -

Bij een zelfſtandig naamwoord zonder lid

woord worden de naamvallen, gewoonlijk uit

den zin der rede gekend, of door de voorzet

ſels van en aan aangewezen, zonder verbui

ging in het naamwoord. '- -

it zal uit de twee volgende voorbeelden

nader blijken.

1. Moſes lag in het water, - -

2. het leven van Moſes was in gevaar; -

3. 's Konings dochter dacht aan Moſes,
A. zij verloste Moſes; - - ºf

5. Moſes / wat waart gij gelukkig;

6. want anderen weken van Moſes af:

1, daar valt water, z . -

2. overvloed van water,

3. aan water geef ik in dorst de voorkeur,

4. ik drink water, * * * *

5. water/ gij zijt verkwiklijk;

6. vanwaterſcheidt geen dorſtigezonderdrinken.

In den tweden naamval kan hier ook s in

den uitgang zijn; mans krachten.

Maar er is meer opmerkzaamheid nodig,

wanneer bij de zelfſtandige naamwoorden ook

lidwoorden, en bijvoeglijke naamwoorden, ko

men: dan heeft er ook verbuiging van den uit

gang plaats. Omſlag van redenering zou hier

een ongeoefenden ligt verwarren. Ik dacht het

best, een voorbeeld bij te brengen met bijge

voegde nummers, die hem wijzen op aanmer

kingen, die ter nadere opheldering achteraan

gevoegd zullen worden. -

Zie hier dan een voorbeeld van gewone ver

buiging, van een zelfſtandig naamwoord met

een lidwoord, en een bijvoeglijk naamwoord.
- 'w ER
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Nu laat ik enige aanmerkingen ter ophelde

ring volgen, die haar opzicht hebben tot de

nummers 1, 2, 3, enz., die bij het gegevene

voorbeeld gevoegd zijn.

1. Gij ziet hier, zoon, dochter, kind, wor

den in de naamvallen gewoonlijk niet verbo

gen: behalven het geen er plaats heeft in den

2., 3. , en 6. naamval zie aanmerking 4., Io.

2. Oudtijds beminde men een langen, en ſle

penden, uitgang op e; zone, menſche, name,

here, ſpijze, ſchare, vrouwe, tale, vermanin

ge, heerſchappije, koningrijke. - Nu bemint

men meer een kortere, en meer gemaklijke,

uitſpraak , met afkapping der e, zoon enz,

Dit heeft plaats in alle naamvallen, en men

moet die bijgevoegde e niet aanmerken als

een verbuiging tot aanwijs, van de naamvallen.

Men mag dan ook in den 3. naamyal zo

wel ſchrijven aan den zoon, mensch, aan de

vrouw, ſchaar, als in den I. naamval de zo

ne, menſche, vrouwe, ſchare. Verkiest men

den korteren uitgang door afkapping der laat

ſte e; dan moet in woorden als zone, tale,

de voorgaande klinker verlengd worden zoon,

taal, gelijk dan ook in ſpijze, ſtove, de zach

te z, en v, op het einde veranderen in de

ſcherpe s, en f; ſpijs, ſloof.

- 3. In dezen I. naamyal moet nimmer den

zijn; derhalven niet den Apostel zegt, maar

de Apostel zegt. -

4. In den 2. naanval in het enkelvoudige

manlijke en onzijdige buigt men ook met s in

den uitgang van de lidwoorden, en zelfſtandige

naamwoorden, eens, of des, zoons, en kinds: of

met es om de welluidendheid, des geestes. -

Enige zelfſtandige woorden hebben hier den

- -
-

uit
- - -
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uitgangen, eens, (of des) menſchen, zo ook

heren, Graven, harten, gedierten, geboomten,

enz.: - Met een bijvoeglijk woord is het

eens, (of des) lieven zoons, kinds. - Hier is

ook bij verkorting 's voor des; 's mans.

5. In den 2. naamval van vrouwlijke enkel

voudige lidwoorden is ook ener, , der, voor

van ene, van de. -

6. Vrouwlijke zelfſtandige naamwoorden in het

enkelvoudige in den 2. naamval, voor andere

zelfſtandige naamwoorden, nemen ook den uit,

gangs aan, zonsopgang, dochters kind, zusters

zman, of weleens en, vrouwen goed, mijn vrou

wen moeder. -

7. Bij verkorting ſchrijft men een voor enen,

of ene, gelijk ook bekrompen voor bekronipe

men, of bekrompene.

8. Aan kan ook wel weggelaten worden. -

Voor aan kan wel eens voor, tot, in plaats

komen; dat is nuttig vooIR den mensch, God

ſprak ToT Adam.

9. In den 3. naamval van het vrouwlijke enkel

voudige kan men in zekeren ſtijl ook ener(ofder)

dochter (of vrouwe) hare ere geven zeggen.

1c. In den 3. en 6. naamval van het enkel

voudige onzijdige mag men ook in een anderen,

of ook meer verhevenen, ſpreektrant, in plaats

van aan het, van het, zeggen enen, den, met

een e achter het zelfſtandige naamwoord, enen

(of den) volke (geſlachte) tot ſieraad zijn, uit

den huize: het bijvoeglijke woord heeft dan

den uitgang en, enen aanzienlijken huize.

11. De 4. naamval wordt ook door voorzetſels

aangewezen, naar, omtrent, over, bij, enz.

ik ga naar huis. * * * *

; 12. De 5- naamval ontbreekt bij een , #
de ..."

---1
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1

de: - en neemt e achter het bijvoeglijk woord;

lieve zoon / dochter! kind! - neemt ook o

voor zich, o lieve zoon !

13. De 6. naamval wordt ook aangewezen

door voorzetſels, in, uit, met, te , enz.

14. In den 6. naamval van vrouwlijke enkelvou

dige washet oudtijds ook ener der, op der aarde.

15. De gewone uitgang is in het meervoudige

en of s, banden, vrouw en, boeken, mannetjes,

of beide zoons en zonen (zie S. XIX.) : zo

dat zonen geen verbuiging is tot aanwijzing van

enige naamvallen.

16. In den 2. naamval in het meervoud is ook

der in het gewone gebruik voor van de

17. In den 3. naanval in het meervoud is ook

den voor aan de mannen, volken, der voor aan

de vrouwen.

18. Sommige# naamwoorden, die

in den oorſprong een dubbelen medeklinker op

het einde hebben, verdubbelen denzelven in de

verbuiging; glad, gladde, gladder, zo ook

ſlap, tam, ſnel, dik, dun, dom, mat, vet,

ſlim, gek, zot, enz. - gelijk ook bij enige

zelfſtandige naamwoorden, toppen, webben, bed

den, enz. zie S. XIX.

S. X X 1 v.

Bijvoeglijke Naamwoorden wanneer

onverbogen.

Daar zijn enige gevallen, waar in de bijvoeg

lijke naamwoorden niet gebogen worden. -

, 1. Wanneer de welluidendheid een te langen

ſtaart verbiedt, of de uitgang onaangenaam

*- - --
vloeit,

’,
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vloeit, gelijk bij ſtoffelijke bijvoeglijke woorden,

zilveren bekers, niet zilverene, veel minder zijn

vere, of goude, maar wel goudene, houtene va

ten, als de welluidendheid het toelaat: – zo

ook in plaatslijke bijnaamwoorden ; Amſfeldam

mer kooplieden, Bremer ſchippers. -

2. Een bijvoeglijk woord, achter een zelfſtan

dig geplaatst, is als een bijwoord, en ongebo

gen; de aarde is rond, die vrouw is ſchoon,

ſpijze, goed om te eten : - zo ook een helder

ſchone kainer, een aangenaam riekende bloem,

dan is helder, en aangenaam, als een bijwoord,

beduidende een hoedanigheid, of nadere bepa

ling van het volgende bijvoeglijk woord, of

deelwoord , en ſlaat niet op het zelfſtandig

woord: maar wanneer beide bijvoeglijke woor

den, voor een naamwoord ſtaande, op dat woord

ſlaan, worden zij beide gebogen ; ene getrouwe

oude moeder.

3. Ook wanneer een bijvoeglijk woord met

een zelfſtandig woord als een woord aangemerkt

wordt, het burgerlijk recht, het tijdelijk leven,

het eeuwig geluk, voor het burgerlijke enz. . .

4. Wanneer bijvoeglijke woorden als zelfs

ſtandig worden aangemerkt een (of de) Overſla

van een (of van den) Overſie, of eens (des) Over

ſten: en meervoudig de godlozen, de gelovi

gen, de rechtvaardigen. - Zo kunnen ook bij

voeglijke woorden als onzijdige, zelfſtandige

aangemerkt worden, het kwade, het zoete, of

een (of het) rond, diep, kwaad, hebbende in het

meervoudig de kwaden, diepen. - De bij

voeglijke woorden nemen dan ook andere bij

voeglijke woorden voor zich, een waar ge

lovige, de ware gelovige, het brede diep, een

treffend kwaad. " .

- - -- /
5. Als
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5. Als een manlijk zelfſtandig woord een

bedrijf of vermogen beduidt, en een voor zich

heeft, en het bijvoeglijk woord op de werking,

maar niet op den perſoon ziet, dan is het bijv.

onverbogen, een groot Koning, van een groot

Koning, (of ook hier eens groten Konings) aan

een groot Koning, (dat is, die groot is in zijn

beſtuur): maar als het bijvoeglijke op den per

ſoon ziet, of de voor zich heeft, dan is er

verbuiging, een grote Koning (die groot van

# is), de grote Koning, gelijk een (de)

ieve zoon, S. XXIII. Zo ook een ſterk loper

(die ras loopt), en een ſterke loper (die ſterk

van kracht is ). - Van het eerſte ſoort is ook

een beroemd Keizer, een magtig Vorst, een aan

zienlijk heer, cen vlijtig arbeider, een getrouw

knecht, een gehoorzaam onderdaan, een rijk

koopman, een braaf vader, een kundig meester,

een geleerd man, een ſchrander wijsgeer, een

zondig mensch, een waardig vriend, een bitter

vijand, een waar Christen, een oppasſend hove

nier: - maar van het laatſte ſoort is, een hoge

berg, een zwarte baard, een ledige bak, een

angename brief, een boze hond, een kale kop,

een lage ſtoel, een heldere ſpiegel, een ſchone

vogel, een tamme leeuw, een lange ſtok, enz.

S. X X V.

De Vergroting in de Bijvoeglijke Woorden,

De grootheid van de hoedanigheid ener zake

kunnen wij door de bijvoeglijke naamwoorden

ſtellig bepalen, een hoge berg; - of wij kun#
C ie
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die grootheid door vergelijking met iets anders

verheffen boven het zelve, die berg is hoger:

of wij kunnen die grootheid verheffen boven

meer andere dingen, de hoogſte berg : – ja

zelfs verheffen boven alle andere dingen van

dien aard, de allerhoogſte berg. .

Zie daar dan vier #rappen van vergelijking

(gradus comparationis): - I. de ſtellende

(poſitivus); hoog, laag, groot, - 2. de ver

grotende of vergelijkende (comparativtes), hoger,

lager, groter; - 3. de overtreffende (ſuperlati

vus), hoogst, laagst, grootst, - 4. de alles-over

treffende, allerhoogst, allerlaagst, allergrootst.

Uit deze voorbeelden ziet gij ook de vorming

van deze trappen, door bijvoeging van den uit

gang er, en# of door voorvoeging van aller.

In de verbuiging volgen zij den aard van an

dere bijvoeglijke naamwoorden; een groter Ko

ning, de hogere berg, de hoogſte berg, enz. Zie

S. XXIII. en bl. 33. ... -

Maar de welluidendheid der uitſpraak brengt

enige afwijkingen aan

I. Zij verbiedt een te langen ſtaart, en ſnijdt

daarom den uitgang in de verbuiging af, op

een verhevener ſtoel zitten voor verheveneren.

2. Zij verwerpt in vele woorden de aanwij

zing door cr, of/l, en verkiest meer, ( of incest,

allermeest, ) beminnende, gedrongen, boven be

minnender, beminnendst, gedrongeiler, gedron

gc/lSl. - -

3. Zij neemt een letter aan, d in zwaarder,

klaarder, meerder, minder, verder, nader,

C11Z. -

4. Of zij verwerpt ene letter; best, meest,

daar de regelmaat van bet, beter, eiſchen zou

betst, van meer, merer, meerst. .
- - - - / A- - Om
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Om vergelijking aan te duiden moeten wij als

gebruiken; wte was zo lijdzaam A Ls job. -

Bij ene tegenſtelling, of vergroting, moeten

wij dan gebruiken ; Job was lijdzamer, D AN

anderen. Wij kunnen die verheffing ook uit

drukken door de bijwoorden, meer, zeer, bo

ven, als een berg meer hoog dan de omliggende,

een zeer hoge berg, een berg hoog boven alle

andere bergen.

S. X X V I.

Voornaamwoorden.

Voor de zelfſtandige woorden, die een per

ſoon of zaak aanduiden, heeft men ook ande

re woorden , die derzelver plaats vervangen,

en daarom Voornaamwoorden heten; zie S.#

Zij hebben hunne ſoorten, en hunne bijzonde

re buiging. -

De ſoorten kunnen wij tot zes bepalen :

1. Perſoonlijke; 2. Wederkerige; 3. Bezittelij

ke; 4. Vragende; 5. Aanwijzende; 6. Betrek

kelijke.

Van ieder zullen wij kortelijk de voornaam

ſte bijzonderheden opgeven, vooral, die be

trekking hebben tot dèrzelver buiging.

5 x x v i I.

I. Perſoonlijke Voornaamwoorden.

De Perſoonlijke Voornaamwoorden vervangen

de plaats. > -

C 2 $ f. Van
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I. Van den ſprekenden perſoon: ik, enkel

voudig, en wij meervoudig; in beide geſlach

ten. - Zie hier de buiging.

Enkelvoudig. Meervoudig.

I. ik I. wij

2. van mij, of mijns, 2. van ons, of onzer

mijner
Tw

3. aan mij 3. aan ons

4. mij 4. 0/25

. * - 5. *

6. van mij 6. van ons

II. Ook zien deze voornaamwoorden op den

perſoon, die aangeſproken wordt; gij enkel

voudig en meervoudig, in beide geſlachten.

Enkelvoudig. Meervoudig.

I. gij T. gij

2. van u, of uws, uwer 2. van u, of uwer

3. aan te 3- aan te

4. t/ 4. tt

5. gij! 5. gij!

6. van te 6. van u

Tot onderſcheiding van het enkelv. zegt men

ook in het meerv. gijlieden, ulieden , ulieder.

III. Van anderen ſprekende gebruikt men hij,

zij, het, men.

Manlijk.

Enkelvoudig. Meervoudig.

1. hij 4 I. zij

2. van hem, of zijns, 2. van hun, of hunner

zijner ;

3- aan hem * 3. aan hun

4. hem 4. hen

5. * 5. *

6. van hem 6. van hun
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Vrouwlijk.

Enkelvoudig. Meervoudig.

1. zij I. zij

2. van haar, ofhaars, 2. van haar, of harer

harer

3. aan haar 3. aan haar

4. haar 4. haar

5. * - 5. •

6. van haar 6. van haar

" Onzijdig.

Enkelvoudig. Meervoudig.

• Is het I. zij

2. van het 2. van hun

3. aan het 3. aan hun

4. het 4. hen
5. »k 5. zik

6. van het - 6. van hun

Hier ziet gij het onderſcheid tusſchen hen, -

hun, haar. - Haar en heur is maar een Ver

ſchillende tongval. - -

Men ziet in het gemeen op perſonen, van wel

ke geſproken wordt, men zegt, men loopt.

S. X X V I I I.

II. Wederkerige Voornaamwoorden.

Wanneer de werking van een perſoon, of

zaak, ziet op den werker zelven, en op denzel

ven te rug keert, dan gebruikt men achter

de perſoonlijke voornaamwoorden een bijge

voegd voornaamwoord zelf en van een an
11 C 3 de
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deren perſoon ſprekende, heeft men in de ver

bogene naamvallen ook zich, of zich zelf. –

Deze mogen wij daarom wederkerige voornaam

woorden noemen. - Gij merkt toch het onder

ſcheid, wanneer men zegt ik bedroog mij, of

ik zelf bedroog mij, en ik bedroog mij zelven,

hij bedroog hem, haar, hen, of hij bedroog

zich zelven.

De verbuiging verſchilt naar de geſlachten .

I. van den ſprekenden perſoon.

- Enkelvoudig

Manlijk. Vrouwlijk.

1. ik zelf 1. ik zelve

2.# zelfs, 2. mij zelver

of van mij of van mij')

3. aan mij 3. aan mij

4- pij- zelven 4. mij zelve

6. van mij 6. van mij J

Meervoudig

Manlijk en vrouwlijk.

1. wij zelven

2. ons zelver,

, of van wel , v .

- " 3, aan ons -

- - - 4, ons o zº ?zelven
- , , -- -- »k -

- -- 5. - - - - - - - - -

6, van ons : j. . . . . .'

-- --
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II. Van den aangeſprokenen perſoon.

- -- Enkelvoudig.

Manlijk. Vrouwlijk.

1. gij zelf I. gij zelve <<

2. uw: zelfs, of van u 2. u zelver, of

zel en - TV (2/2 t/ ')
. aan tt zelven 3. aan te e

. u zelven 4 u. . zelve -,

. gij zelf 5. g4f

. van u zelven 6. yan te Ji
Meervoudig.

Manlijk en Vrouwlijk.

. gij zelven

. u zelver, of

ºy (2/2 tl. ]

. aan te
- 3 " E -

4 u.. - elven s

* 5. gij f
6. van u

III. Van een derden perſoon wederkerig ſpre

kende egt men: - - - -

Mnlijk, Vrouwlijk, en onzijdig. "

#

- -

/

Enelvoudig. Meervoudig.

1. hij, zi, of het - I. zij v - - -

2. VZK/2 2. van ]

3. (24/? , - 3. aan # # # - J.

4- . . #zich - ; 4.- . - - }zich
5. * | 5 º j 2 -
6. van J 6. van J ' A.

| | C 4. Man
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Manlijk.

Enkelvoudig.

1. hij zelf

2. zijns zelfs,

Meervoudig.

1. zij zelven

2 hun gelyer,

of van#n) - Of van hun"l

3. aan hem - . 3. aan hun

4. hem }zelven 4. hen 26/y'erg

. * | 5. *

6. van hem J 6. van hun

* Vrouwlijk. -

Enkelvoudig. Meervoudig.

r. zij zelve

2. haar zelver,

I.

2. haar zelvcr »

zij zelven ,

ofvan#r) ofyan#)

3. aan haar - 3. aan haar

4. haar hzelve 4. haar ºlven

ug. >

6. van haar J 6. van haar J

Onzijdig,

- Enkelvoudig. Meervouig.

1. het dier zelf 1. zij zelven |

2. zijns zelfs, of van 2. httn zelyer:

zich zelven of van hun

3. aan zich zelven 3. aan hun |

4. zich zelf 4. hen ze/yen -

5. * - 5. * -

6. van zich zelven 6. van hun

Met nog meer nadruk kan men hig in plaats

van hem zelven, hun-, hcn -, haar zºven, ook

zeggen zich zelven. - '- - - -

- ' , - -2



-

|

S P R A A K K U N s T. 41

Hier moet ik melden, dat men in den I. 3.

4. 6. naamval dikwijls plaatst ik (gij, hij) zelfs,

hem, (of hen) zelfs, zij zelfs, haar zelfs. Doch

de regelmaat der tale duldt in deze naamvallen

geen s in den uitgang. Men moet zeggen , ik,

### zelf, hem (of hen) zelven, zij zelve,

aar zelve: zelfs is ook een bijwoord te onder-,

ſcheiden van zelf of zelve. Zie dat uit dit

voorbeeld; ik zE LF heb hem met mijne eigene

ogen gezien, ja ik heb met hem ook zE L FS

geſproken.
Ik moet hier eindelijk nog bijvoegen, dat niet

alleen een wederkerige betekenis plaats heeft bij

de perſoonlijke voornaamwoorden, gelijk wij nu

zagen, maar ook bij de bezittelijke; zijn, hun,

#r, gelijk wij in de volgende S. zien zul

CIl. .

S. X X I X.

III. Bezittelijke Voornaamwoorden.

Bezittelijke voornaamwoorden beduiden, dat

iets eigen is aan één, of meer perſonen,

Zij zijn mijn, ons, tew, zijn, haar, hun.

I. Wanneer de ſprekende perſoon een is, en

hij aanduiden wil, dat hem iets toekoomt, dan

zégt hij, (man of vrouw zijnde) mijn zoon,

zozijne dochter, mijn kind. -

> VVanneer meer perſonen ſpreken, en dit be

duiden, gebruiken zij ons, ons huis.

II. Wordt iets toegeëigend aan één, of meer

Zzzzzzgeſprokene perſonen, men gebruikt uw;

Aſieve zoon / of lieve dochter / of lieve kinderen /

zeſv welſtand verblijdt mij.
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III. Van anderen ſprekende gebruikt men

zijn, haar, hun. -

Zijn ziet op één perſoon, die manlijk is,

of als onzijdig wordt aangemerkt: b. v. God

is goed, en ZIJN E trouwe is eindeloos, dat dier

was verſchriklijk, ik heb z IJN geluid gehoord.

Haar ziet op één, of meer vrouwen: Ma

ria . . . , H A R E keuze was de beste, Maria,

en Martha . . . , H AAR voorbeeld is leerzaam.

Hun wordt gebruikt, wanneer wij aan meer

perſonen, die manlijk zijn, of aan meer dingen,

die onzijdig zijn, iets toeëigenen. Petrus en

Paulus waren voorname Apostelen : wij kennen

hen uit H U NN E ſchriften.

Deze bezittelijke zijn, hun, haar, hebben

ook ene betekenis, die wederkerig is tot den

werker zelven. God ſtraft den zondaar door:

gaans niet terſtond om ziJ NE (des zondaars)

zonden, maar hij draagt hem in ziJNE (Gods)

langmoedigheid. - - - - -

De bezittelijke voornaamwoorden, bij een zelf

ſtandig woord gevoegd, worden verhogen, mijn

zoon, uwe dochter, zijn kind, haar man ,

hare zuster, haar goed, hun huis, hunne god

vrucht. De buiging geſchiedt gelijk een zoon,

ene dochter, een kind, de zonen, dochteren, of

kinderen, zie S. XXIll. . .

Gemakshalve zal ik van de buiging van meijn

een voorbeeld geven: waar voor men ook orus,

uw, zijn, haar, hun, in plaats kan zetten , Oil

der enige bepalingen, die ik terſtond in de

bijgevoegde aanmerkingen zal aanwijzen.
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Enkelvoudig, ’,

Manlijk. Vrouwlijk. Onzijdig.

1. mijn 1. mijne 1. mijn - -

2. mijns,ofvan 2. mijner, of 2. mijns, of

mijncn van ! vann -

3. aan mijnen 3. aan 3. aan ! ..

4. mijnen 4. mijne 4. mijn

5. mijn - - 5. 5.6, van mijnen 6. vanJ 6. vanJ -

Meervoudig. t

Manl. Vr. Onzijdig,

1. mijne

2. mijner, of - |

V (t/l.

3. aan :

4 • mijne ,

5. i

6. aan J -

Ik voeg ter nadere opheldering nog enige

aanmerkingen hier bij. \s

1. Gelijk mijn, zo worden ook de overige

ebogen, ons, tew, zijn, haar, hun : - met

it onderſcheid echter, – I. dat hun dan de n

verdubbelt, hunne, hunnen. - 2. dat ons in

den I. naamv. manl. enkelv. onze heeft; onze

zoon, onze vader, onze wandel, onze ſtoel. | | |

2. Nu ziet gij, dat uw bezittelijk, van te

perſoonlijk, onderſcheiden moet worden, ik l

gaf U Uw boek, Uw tegenſpoed was U nuttig: - |

Zulk een onderſcheid is er ook in de betekenis, |

ſchoon niet in de ſpelling, van ons, hun ,

haar, bij voorb. o N S paard trekt oNs, H U#
- . '. 56e

- -
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goed is HUN tot verderf, HAAR godsdienst

maakt H A A R achtbaar.

3. Wanneer ook een bijvoeglijk woord bij

een zelfſtandig woord koomt, dan is het mijn

lieve zoon, mijn getrouwe God, en de buiging

is gelijk een lieve zoon, zie S. XXIII. - Zo

ook onzijdig, mijn zoete kind, mijn jongſte

kind, gelijk het lieve kind, S. XXIII.

4. Mijn vaders huis, heeft men voor mijns

vaders, wanneer mijn vader als één woord aan

gemerkt wordt. -

5. Men zegt ook de mijne, het mijne : - en

meerv. als zelfſt. de mijnen.

6. Haar en heur zijn ook hier maar een on

derſcheidene tongval.

S. X X X.

IV. Vragende Voornaamwoorden.

Men gebruikt ook voornaamwoorden, om

naar perſonen of zaken te vragen. Uit de

volgende voorbeelden zult gij dat kennen.

Wi E heeft de wereld geſchapen ? WIE was

de eerſte zondaresſe ? - WE LK E is de ge

leerdſte onder die mannen ? W E LKE is de

ſchoonſte onder die vrouwen ? WELK kind

is het jongſte ? WAT man woont daar? WAT

vrouw heeft hij getrouwd? WAT kind is dat ?

WAT zegt gij? WAT v ooR EEN man,

vrouw , of kind ? HoE DAN 1 G E man, of

HoE DAN 1 GE vrouw heeft u dat gezegd?

Ho E D A NIG huis is daar gebouwd: of H. o E

DANIG EEN maan, H OE DAN I G EN E vrouw »

HOE-
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HoE DAN 1 G E EN huis? of wELK EEN man,

w ELK EN E vrouw, w ELK E EN huis ?

De vragende voornaamwoorden zijn dan wie,

wat, welke, hoedanige, of ook bij ſamenſtelling

welk een, hoedanig een, wat voor een.

De verbuiging geſchiedt op deze wijze.

Enkelvoudig. Meerv.

Manl. Vrouwl. Onzijd. M. V. O.

I. wie wie 3V/2/' wie

2. wiens, of wier , of veel wier, of

van "l van 1 l ##

3. aan aan ! d2 t/Z/2 kwat (Z(2/7 !

4- yien re wie

5. * * ſºr 2x -

6. van j van J vanJ van J

Enkelvoudig. Meerv.

Manl. Vrouwl. Onzijd. M. V. O.

1. welke, of welke welk welke

welk -

2. welks, of welker, of welks, of welker, of

van #) - #] #l
3- aan #wel aan da/l ! (Z/l/2

4- je - re , welk de5. t 02/3 »k »k ak

6. yan 'y (2/? van) Va/! J

Hier zegt men ook waar van, waar aan,

in plaats van aan, (of van,) welken, welke, wat.

Wat wordt bij alle geſlachten, en getallen, ge

bruikt, en blijft onverbogen, wat, van wat,

aan wat, ook wat voor man, of vrouw, kind,

mannen, vrouwen, kinderen. -

- Hoe

\,
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: Hoedanige wordt gebogen als welke.

In hoedanig - een, welk-een, wat voor -een,

wordt alleen een gebogen als het lidwoord een,

S. XXIII.

S. X X X I.

V. Aanwijzende Voornaamwoorden.

Wij gebruiken ook voornaamwoorden, om

zekere perſonen, of zaken, aan te wijzen.

Deze zijn menigvuldig. Ik zal de voornaam

e noemen, en het nodige omtrent de buiging

doen opmerken, -

1. Deze : de buiging is dus

-
Enkelvoudig. Meerv.

Manl. Vrouwl. Onzijd. M. V.O.

1. deze deze dit deze

2. dezes, of dezer, of dezes, of dezer, of

van" , van" , van" van",

3. aan | de- aan (Z(2/2 | (Z/Z/?

6. vanJ 3 van vanJ - - vanJ

In plaats van van, en aan dezen, deze, dit,

is ook hier van, hier aan, -

2. Die, M., die, Vr.- dat, Onz. wordt ge

bogen als wie, wat, S. XXX.

Hier zegt men ook daarvan, daar aan, in

plaats van aan, en van dien, die, dat.

3. - Gene ziet op iets verder afgelegen, en

dient tot onderſcheiding deze, en gene, ge:
6
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- *

deze, en die, ook deze, die, gene; - de ge

ne, de genen, is ook meerv. zelfſt. - De ge

wone verbuiging geſchiedt dus

- Enkelvoudig. Meerv.

Manl. Vrouwl. Onzijd. M. V. O.

I. gene gene gene gene

2. genes, of gener, of genes, of gener, of
'y'al/2 van yan l yan )

3 aan ge- aan | aan ! aan !

e S - - ge/? g'C/20

# »k | Vløf? #gene - ººk #g 62 »k #g

6. vanJ van) van) - van)

4. Dezelve ziet op iets, waar van geſproken

is; bij voorb. die man is mij wel bekend, ik

verkeerde met DEN ZELVEN langen tijd, dat

boek behaagde mij; ik kocht HET ZELvE. - De

buiging is deze -

- Enkelvoudig. Meerv.

Manl. Vrouwl. Onz. M. V. O.

I dezelve - dezelve hetzelve dezelve

2. des zelfs, derzelver, des zelfs, derzelver,

des zelven, der zelve, des zelven, derzelve,

van.") . * # van) van."

aan iden- aan ! de aan het- aan ! de

- zel- zel- zel- zel

. * vc/u * | ye. * J" * |ve

- 6. van) vanJ 'Veg/? vanJ

Hier moeten wij ook aanmerken, dat het

meermalen bij verkorting voor het zelve ge

bruikt wordt, wanneer er gewezen wordt op een

voorgaand zelfſtandig naamwoord, bij voorb.
/ - mijn

#

g -

-- - ----- - - - - --- -
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mijn kind was ziek, en HET ſtierf, voor het

zelve (kind); - of wanneer er gezien Wordt

op een geheel voorgaand verhaal, bij voorb. Pe

trus zondigde, en HET (of het zelve, of dat )

deed hem wenen. - Zelfs ook, wanneer er ge

zien wordt op het volgende; bij voorb. Er

is onzeker, wanneer wij ſterven zullen , VOOT

het zelve, of dat is onzeker. -

5. Dezelfde heeft, meer nadruk, en beduidt,
dat geen ander bedoeld wordt, dan van wet

ken geſproken is. Ik zag met u DENzELFDEN

man , en wij ſpraken met denzelven. - De

nadruk is nog groter, wanneer men zegt die

zelfde, deze# - De buiging is deze

Enkelvoudig. Meerv.

Manl. Vrouwl. Onz. M. v.o.

- dezelfde dezelfde het zelve dezelfde
T

2. des zelfden, derzelfder, deszelfden, derzelfder,
van 'n ')'az/2 'y (2/2 yan"

3. aan !# aant# aan ! het aan | de

zelf , -zelf- zelf- zelf
# * |den. * |de sk # * | de

6. van j vanJ VanJ 'Vd/2

6. Een behoort hier ook toe; ik za onlangs

E NEN: E. de buiging zie bij het lidwoord

cen, S. XXIII.

7. Iemand is te buigen als de zelfſtandige

woorden, iemands, van , (aan) iemand.

8. Iets heeft in de naamvallen, van, (aan,)
iets.

9. Geen ontkent perſonen of zaken; - de

buiging zie bij een, S. XXIII.

Io. Niemand, niets, zijn als iemand, iets in

hun

,



'S P R A A K K U N S T. 49

hunnen aard, en ſtaan daar tegen over. - De

tegenſtelling wordt aangeduid niet door als,

maar door dan, ik zag NIEMAND DAN hem;

en zeide hem NIETs DAN dit alleen. -

II. Elke is in de buiging als welke S. XXX.-

Hier kan geen meery. zijn. - Onbepaald wil

lende ſpreken heeft men elk zegt. - Elk - een

heeft meer nadruk; zie de buiging van welk

Cd/g,

12. Ieder, een ieder, ieder - een, is als zelf

ſtandig in de buiging, ieders, een - ieders, ieder

eens, van, ( aan ) ieder, of een - ieder, of ie

der - een. - Met een zelfſt. naamw. is ieder bij

voeglijk, en wordt gebogen, ieder man, iedere

vrouw, ieder kind, iederen mans, van iederen

man, van iedere vrouw, van ieder kind, ten

zij de welluidendheid den uitgang van verbui

ing afkappe, en maar overal ieder vordere. -

ier is geen meervoud.

13. Iegelijk, een - iegelijk is gelijk aan ieder,

een ieder.

14. Zo is in de verbuiging ook zeker, een

zeker: - doch hier is ook een meervoud.

15. Enig (mensch), enige (vrouw), enig (dier),

is als bijv. in gebruik: - zie de buiging van

welkc S. XXX. - Enigen meerv. is zelfſt. -

Enig, een - énig zijn bijvoegl. woorden, en van

de vorige onderſcheiden, een enige vrouw.

16. Menig is als enig: - menig - een in de

buiging als welk een.

17. Zulke is als bijv. met een naamw. zulke man,

zulke vrouw, zulk kind: in den 2, naamv. van

zulken man of zulken mans: zie verder bij welke

S. XXX - In het enkelv. onzijdig is ook zulks

als zelfſt. in gebruik zonder naamw. zulks heb

ik nooit gezien. - Zulk - een is als wel eens
Iö,
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18. Dus - en zodanig, ook met een er achter,

zie bij hoedanig, en hoedanig een, S. XXX.

19. Een ander is als een ieder. - De andere

man, of vrouw, het andere kind, maakt den zin

meer bepaald. - Anderen meerv. is als zelfſt.

2o. Elkanderen , malkanderen, zijn in zin

meerv. - De buiging is ook enkelv. elkanders,

elkanderen : - ofbijverkorting elkander overal.

21. Beide is meerv. - als bijv. beide man

nen, vrouwen, kinderen, van, (aan) beide enz.

als welke S. XXX. –is ook als zelfſt. beiden :-

heeft in den 2 naamv. naar den aard der Voor

naamw. ook beider.

22. Weinige is gelijk aan beide.

23. Zo ook ſommige.

24. En etlijke.

25. Ook vele. -

26. Alle: - meerv. is het gelijk aan beide,

in buiging. - Alle bij een enkelv. zelfſt. naamw.

in den zin van allerlei, alle man, alle land,

alle ding , is onverbogen , als of er ſtond alle

mannen, landen enz. - Alle ziende op bijzon

dere delen, heeft den zin van elk, of geheel,

en den aard van bijv. woorden, en wordt ver

bogen, ik zag allen man in dat huis, dat is

elken. - In den laatſten zin is het ook al den

man, al het volk, al de dingen, en al is dan

onverbogen. - Alles is als een onzijd. Zelfſt.

onverbuiglijk.

27. Ook is onverbuiglijk allerhande, veler

hande, menigerhande, enigerhande.

28. Men brengt daartoe ook allerlei, eniger

lei, menigerlei, velerlei.

S. XXXII.
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-

S. X XX II.

VI. Betreklijke Voornaamwoorden.

Daar zijn ook voornaamwoorden, die in be

trekking ſtaan tot perſonen, of zaken, waar van

geſproken is, en daar op te rug zien.

Gewoonlijk gebruikt men daar toe welke,

de welke, die, en de verbogene naamvallen van

wie, en wat: - minder gebruiklijk is wie, wat,

het, hetgeen, en de verbogene naamvallen van die.

Uit de drie volgende voorbeelden zal men

het beste gebruik van de betrekkelijke voor

naamwoorden 'in derzelver onderſcheidene ge

ſlachten, en naamvallen, duidelijker ontdekken:

God, (dewelke, of liever welke, en liefst) DIE

groot is, - (diens, liever welks, liefst ) w 1E Ns

werken veel heerlijkheid vertonen; - ( dien,

denwelken, of welken, liefst) AAN wIEN wij

daarom eerbied ſchuldig zijn; - (dien, den

welken, welken, of) wIEN wij zelfs aanbidden

moeten; - is dat alles te meer waardig, om dat

hij het is, vAN wELKEN (of van wten) alles

goeds nederdaalt. - Zo ook in het Vrouwlijke,

Maria, – (welke, dewelke, liever) DIE bij

het graf van haren vriend ſtond, - (wier, of

liever) wELKER liefde groot was, - aan (wie,

maar liever) wELKE zijn toeſtand ter harte

ging; - en wELKE het gezicht van zijne opſtan

ding gevoelig trof, - is het, vAN wELKE

ook anderen daaromtrent getuigenis ontvingen.-

En in het Onzijdige, een kind, – DAT ( of het

welk) door mij opgevoed was, - wIENs (of

welks) verpligting daarom groot was, - AAN

hET wELK ik aanhoudend weldadig bleef, – en

JD 2 HET

º
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HET wELK ( of dat ) ik ben inde; – is een on

gehoorzaam kind, vAN HET wELK ik mijn hart

zou aftrekken, zo niet enz. - Om te weten,

wat best vloeit, plege men raad met zijn gehoor.

De verbuiging van wie, wat, zie S. XXX. -

zo gaat ook, die, dat: - welke zie ook S. XXX.

verbogen; - dewelke gaat in de buiging als de

zelve S. XXXI. alleenlijk hebbe men in den 2

naamval des welken, en niet des welks.

Enige van deze voornaamwoorden kunnen ook

zo gebruikt worden, dat zij betreklijk ſchijnen te

zijn, niet op het voorgaande, maar op het vol

gende. Deze zijn wie, die, wat, dat, het welk,

het geen, doch in de daad wijzen zij, gelijk alle

betreklijke voornaamwoorden op het voorgaande.

Er wordt dan een woord onder verſtaan, waar

op zij zien: b. v. wie, of die, ſterflijk is, denke

aan zijnen dood, dat is, hij, wie ſterflijk is,

of hij, die ſterflijk is, wat, of dat, ik gedaan

heb, ( dat is dat, wat ik gedaan heb, of het ſtuk,

dat ik gedaan heb) berouwt mij niet, het welk,

of het geen, ik ſprak ( dat is, dat, het welk ik

ſprak, of dat, hetgeen ik ſprak) hebt gij ge

hoord.

Eindelijk moeten wij opmerken, dat ook hier

geldt waaraan, en waar van, voor aan, (van)

welk, of wat, gelijk S. XXX.

S. X X X I II.

Werkwoorden.

Het geen wij van voorkomende zaken zeggen

willen, wordt voornamelijk door werkwoorden

uitgedrukt. In elk voorſtel zijn dan werkw:
* * CI1.

w
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den. S. XV. - En dezelve moeten boven andere

gekend worden, om den zin te vatten.

Daar door wordt te kennen gegeven, wat,

en wanneer , en wie iets werkt, lijdt, of is;

en tevens wordt de wijze van voorſtel aange

WeZen. - |

Alle deze bijzonderheden worden aangetoond

door vervoeging (conjugatio. ) Deze is een ver

andering, die in het werkwoord gemaakt wordt.

Door de vervoeging worden dan vier dingen

aangewezen.- r. de aard der werking. - 2. de

tijd. - 3, de perſoon. - 4. de wijze van voor

ſtel. Van ieder moeten wij enige opening geven.

S. X X X I V.

Soorten der Werkwoorden.

, Alle werking is niet van den zelfden aard. De

geſlachten, ofſoorten (genera), der werkwoor

den zijn dan verſchillende. Ik breng ze tot vier.

I. Bedrijvende (activa), die te kennen ge

ven, dat iets werkt op iets anders; hij bemint.

2. Lijdende (paſſiva), die aanduiden, dat iets

lijdt, of als een voorwerp de werking van een

anderen ontvangt; hij wordt bemind.

3. Onzijdige ( neutra), die aanwijzen, dat

iets, is, beſtaat, zich beweegt, werkt of lijdt,

zo dat dit alles in het onderwerp, of in den

perſoon, bepaald blijft, en niet overgaat op

iets anders, blijven, ſtaan, rusten, ſlapen, zit

ten, wonen, leven , groeien. -

4. Wederkerige ( reciproca ), die betekenen,

dat iemand omtrent zich zelven werkt , zich

ſchamen, zich verwonderen.



54 n e D e RD u 1 t sc H. e

S. X X X V.

De Tijden in de Werkwoorden.

Door vervoeging wordt ook de tijd (tempus)

van werking aangewezen, 1 • - .

1. De tegenwoordige tijd (praeſens); dat iets

nu geſchiedt; ik benuin, ik hoor :

2. De onvolmaakt verledene (praeteritum

imperfectum); dat iets kort voorbij is, doch als

nog geſchiedende verhaald wordt , ik beminde :

- # volmaakt verledene (praetcritum per'

fećtum ), dat iets reeds geheel geſchied is , ik

heb bemind.' -

4. De meer dan volmaakt verledene (plus

quam perfectum ), dat iets lang geſchied was,

eer iets anders gebeurde; ik had bemind:

5. De toekomende (futurum ), dat iets aan

ſtaande is, ik zal beminnen :

ro

;D •

S. X X X VI.

De Perſonen in de Werkwoorden.

De perſonen, die werken, lijden, of beſtaan,

worden ook door vervoeging der werkwoorden"

aangewezen. -

1. De ſprekende perſoon, de eerſte perſoon

(perſona prima ) genoemd, ik, meer#
de, wij. -

2. Tot wien men ſpreekt, gij, meerv. gij,

of gijlieden. Dit heet de twede perſoon (ſecun

da perſona ).

3. Perſonen, of ook zaken, van welke geſpro

ken --|
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ken wordt, en die aangemerkt worden als wer

kende, lijdende - of beſtaande, worden uitge

drukt - door hij manl. enkelv.; - zij vrouwl.

enkelv.; - zij of zijlieden meerv. ; - men,

als men onbepaald van perſonen ſpreekt, men

zegt; - het, wanneer iets als onzijdig aange

merkt wordt, het (paard) loopt, of als er op

geen perſoon gezien wordt, of ene gehelezaakbe

doeld wordt, het regent, het vriest, het blijkt,

het berouwt mij: zie bl. 37, 47, 48. - Dezen

perſoon noemt men den derden ( tertia perſona ).

g S. X X X V I I.

Wijzen van voorſtel door de Werkwoorden. E

De wijze van voorſtel (modus) wordt ook door

vervoeging der werkwoorden aangewezen. Die

wijze is onderſcheiden. -

1. Een onbepaalde wijze, wanneer de zaak voor.

geſteld wordt zonder opzicht tot enige perſo

nen , beminnen.

2. Iets kan voorgeſteld worden door lijnrech

te, of ſtellige , aantoning, ik bemin, gij wordt

bemind, hij leest. -

3. Ook wordt door vervoeging aangewezen,

wanneer iets voorgeſteld wordt op een gebie

denden, of verzoekenden toon; bid, lees, hoort ,

ſpreekt, gaat. s

4. Of als ene bijvoeging op ene voorgaande

rede, die bijvoeging kan - I. het oogmerk be

helzen; ik ſprak op dat zij hore; - 2. of een

wensch, och dat hij leve 1 – 3. of een voor

waarde, hij zal ſterven, tenzij hij die middelen

gebruike; - 4. of een aanſporing, dat ik nu

D 4 ete; -
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ete ; - 5. ofals ene toegeving, hoewel hij kwame.

Daar is dan in de werkw. - 1, een onbepaal

de, - 2. aantonende , - 3. gebiedende ,-4. bij

voegende wijze van voorſtel. Anders wordende

ze wijzen genoemd 1. inſinitivus. - 2. indicati

vus. 3. - imperativus. - 4. ſubjunátivus modus.

S. X X X VI 1 I.

De Vervoeging der Werkwoorden.

Devervoeging der werkwoorden, om den aard

der werking, den tijd, de perſonen, en de wij

ze van voorſtel aan te duiden, geſchiedt

1. door hulp van de woorden zullen, hebben,

zijn, worden;

2. of ook door verandering van den wortel

klinker; vinden, vond, breken, brak, gebroken,

3. door verandering van den uitgang, bemin

nen, bemind, bemin, bemint, beminde, bemin

det, beminden;

4. door voorvoeging, horen, gehoord,

5. Ook door bijvoeging van de perſoonlijke

voornaamw. ik, wij, gij, hij, zij, men, en het.

Om die vervoeging nader te kennen, zal men

best doen, dat men een nauwkeurig voorbeeld op

lettend, en bij herhaling - beſchouwe, en zich oefe

ne doorandere werkwoorden daar naar te voegen.

Om dit met nut te doen, zal ik – T. tot

algemene opheldering enige dingen vooraf herin-'

neren ; - 2. dan de voorbeelden zelve geven;

3. waar op ik bijzondere aanmerkingen zal la

ten volgen; - 4. en daar na nog een en an

der bijbrengen omtrent bijzondere gevallen van

vervoeging -• .

- S. XXXIX.

:
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S. X X X I X.

Iets vooraf ter opheldering van de ver

voeging der werkwoorden.

A/

Om de vervoeging der werkwoorden te ver

ſtaan, is ter algemene opheldering vooraf nodig

te herinneren: -

I. Dat wij tot die vervoeging hulpwoorden

nodig hebben. - Die hulpwoorden zijn zullen,

hebben, worden, zijn. - Deze hulpwoorden

komen te pas in de vervoeging van alle werk

woorden. Daarom moet men niet alleen let

ten, hoe dezelve in hunne onderſcheidene wij

zen, tijden en perſonen, veranderd worden; -

maar ook wanneer men die hulpwoorden ge

bruiken moet bij werkwoorden.

Zullen wordt gebruikt in alle werkwoorden,

bij den toekomenden tijd, ik zal dienen, gij

zult gediend worden, hij zal zitten. -

Hebben wordt gebruikt bij de verledene tij

den – I. in alle bedrijvende werkwoorden; ik

heb bemind, hij had bemind, - 2. in onzijdige

werkwoorden, die in hunne betekenis nabij de

bedrijvende komen, ik heb gedwaald, hij had

geſtaan,

Worden, en zijn, behoren bij de lijdende

werkwoorden.

Zijn is ook bij enige onzijdige werkwoorden,

die in hunne betekenis nabij de lijdende komen;

ik ben gezeten, - gebleven , - geſtorven.

Deze aanmerkingen zullen door de voor

beelden van vervoeging beter verſtaan worden,

en dezelve beter doen verſtaan. - - -
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" II. Mijne twede voorafgaande algemene aan

merking is, dat wij, na de kennis der hulp

woorden, letten moeten op de verandering,

die een werkwoord ondergaat in den onvolmaakt

verledenen tijd, en in het verleden deelwoord:

om dat daar van de kennis van het overige

meest afhangt, en deze verandering zeer on

derſcheiden is. - - -

De geregelde verandering in den onv. verl.

tijd is de uitgang, de, en in het deelw. d', met

een voorgevoegd ge; zo zal van dienen zijn

diende, gediend. - Wanneer echter de woor

den een onafſcheidlijk voorzetſel be, ge, her,

ont, ver, voor zich hebben, is er in het deelw.

geen voorgevoegd ge, beminnen bemind, gelei

den geleid, herinneren herinnerd, ontſieren ont

## vervoegen vervoegd.

Van dezen regel is menigvuldige afwijking.

Alle die afwijkingen zullen wij in ons kort ont

werp niet kunnen bijbrengen, en alle woorden,

die daar toe behoren, noemen, of ook den oor

ſprong dier afwijking onderzoeken. Een alge

meen denkbeeld zal hier genoeg zijn.

De woorden hebben (in plaats van de en d)

in den onv. verl. tijd te , en in het deelw. t in

den uitgang, wanneer de laatſte medeklinker

der wortellettersf is, blaffen, blafte, geblaft; -

k, drukken, drukte, gedrukt, - p., hopen,

hoopte, gehoopt, - / ofſcherpe s , pasſen, paste,

gepast, perſen, perste, geperst, - ch, juichen,

juichte, gejuicht, wasſéhen enz. -

Enige woorden hebben en ten uitgang in het

deelwoord, in plaats van d, of t, bakken, ge

bakken, bannen, gebannen.

Vele veranderen den wortelklinker, doch op

ene zeer verſchillende wijze, - ſchrijven,’’
e. - w

'- ſchreef,
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ſchreef, geſchreven; - buigen, boog, gebo

gen; - bieden, bood, geboden, - wegen, woog,

gewogen; - vinden, vond, gevonden, - ber

gen, borg, geborgen; - lezen, las, gelezen; -

laten, liet, gelaten; - dragen, droeg, gedra

gen; - vallen, viel, gevallen;- hangen, hing,

hong, gehangen, - worden, wierd, geworden; -

breken, brak, gebroken; - bidden, bad, gebe

den; - helpen, hielp, holp, geholpen, -- ſche

ren, ſchoor, ſchoer, geſchoren. & S - º

Sommige zijn onregelmatig, denken, dacht,

gedacht, doen, deed, gedaan. - -

Zie daar van ieder ſoort maar één voorbeeld

genoemd. Een Nederlander zal doorgaans op

het gehoor wel ontdekken, onder welken rang

hij een voorkomend werkwoord brengen moet.

III. Mijne derde algemene ophelderende aan

merking is, dat men bij de ouden ene meer

lange en ſlepende uitſpraak plag te hebben, en

maar dezelve ſchrijven mag ik wandele, bemin

ne, hore. – Nu heeft men zich gewend aan

ene kortere, meer vloeiende, en gemaklijke uit

ſpraak, en ſchrijft dan nu ook beter ik wandel,

bemin, met afkorting van de achterfte e, of van

de laatſte lettergreep, wanneer de laatſte mede

klinker oorſpronglijk dubbel is, bemin, voor

beminne. - Maar hier uit volgt dan, als de

laatſte e afgeworpen is, dat in woorden als

horen, lopen, komen, leven, dragen, de voor

gaande klinker, die lang moet blijven, verdub

beld moet worden, en men voor ik hore, niet

moet zeggen, ik hor of hor”, kom, lop, lef,

drag, maar ik hoor, koom, loop, leef, draag.

Doch voor die verdubbeling des klinkers is

geen reden, wanneer wij, bij achtervoeging va

een anderen uitgang, den laatſten medeklinker
VVG

-
- --- ---------- --
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weder brengen kunnen tot den volgenden klin

ker, en met denzelven één lettergreep maken;

wij horen, komen, lopen, leven, dragen. - Om

die zelfde reden moet bij andere woorden, de

laatſte medeklinker, die oorſpronglijk dubbel

was, wederom, wanneer er een verlengde uit

gang bijkoomt, ook verdubbeld worden; ik be

min, druk, wij beminnen, drukken. - Deze

aanmerkingen regelen de ſpelling in honderd

ſoortgelijke woorden.

S. X L.

ºf

Voorbeelden van Vervoeging.

In de vervoeging zelve is ene vaste en gere

gelde orde. Van zulk ene geregelde vervoe

ging zal ik nu enige voorbeelden bijbrengen.

Jk moet eerst de hulpwoorden vertonen, om

dat die in alle werkwoorden gebruikt worden;

zullen, hebben, zijn, worden. -

Daar na zal ik van bedrijvende werkwoorden

een voorbeeld van geregelde vervoeging geven

in de woorden dienen, hopen, die beide den zelf

den wortelklinker behouden, doch daar in ver

ſchillen, dat dienen in alle opzichten geregeld

is, maar hopen de t heeft in het onv. verl. en

het deelw., en in vinden zal ik een voorbeeld

geven van woorden, die den wortelklinker

veranderen in het onv. verl. en het deelw.,

en tevens de ſpelling van dt doen kennen.

Dan zal ik van een lijdend werkwoord een

voorbeeld# in gediend worden.

Bij het hulpwoord zUILFN koomt alleen de

toekomende tijd te pas. - De gebiedende wijze

- - kan

-*-- --------- ------------
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kan hier ook in gene aanmerking komen. -

Daarom is het volgende alleen in gebruik.

Z U L L E N.

Onbepaalde Wijze.

- zullen.

Deelwoord.

zullende.

Aantonende Wijze.

ik zal wij zullen

gij zult gijl. zult

hij zal zij zullen -

Bijvoegende wijze, -

als een voorwaarde.

ik zoude # zouden

gij zoudet gijl. zoudet x

A- hij zoude zij zouden.

ve Hulpwoorden.

HEBBEN zIJN & W ORDE N.

I. Onbepaalde Wijze.

'- Tegenwoordig.

hebben zijn of wezen worden.

Verleden.

gehad hebben geweest zijn geworden zijn

* * Toekomend.

zullenhebben zullen zijn ofwezen zullen":
CCE
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Deelwoorden. -

Tegenwoordig.

hebbende zijnde of we- wordende

v . zende

Verleden.

gehadheb- geweest zijnde geworden zijnde

bende Toekomend.

zullende zullende zijn zullende worden

hebben of wezen

II. Aantonende Wijze.

- Tegenwoordig.

ik heb , ben word

ij hebt zijt wordt

ij heeft is wordt

, wij hebben, zijn worden

gijl. hebt zijt wordt

zij hebben zijn worden

Onvolmaakt verleden.

ik had 3y (25 wierd

gij hadt WaZ(27't wierdt

hij had W(25 vierd

wij hadden ')y (2/'6/2 s wierden -

gijl. hadt , waart wierdt - .

zij hadden - ºyd/'C/2 wierden

Volmaakt verleden.

ik. heb gehad ben geweest , ben geworden.

gij hebt-enz. zijt – enz. zijt- enz.

. Meer

w
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Meer dan volmaakt verleden.

ik had gehad was geweest was geworden

gij hadt- enz. waart- enz. waart – enz,

Toekomend. -

ik zal hebben zal zijn zal worden

gij zult-enz. zult –enz. zult - enz.

III. Gebiedende Wijze.

heb gij wees gij word gij

hij hebbe hij zij” Hij vºe

hebt gijl. zijt, waest gijl. wordt gijl.

dat zij hebben dat zij zijn dat zij worden

IV. Bijvoegende Wijze.

Tegenwoordig.

dat ik hebbe zij , worde

dat gij hebbet zijt wordet

dat hij hebbe zij worde

dat wij hebben zijn worden

dat gijl. hebbet zijt wordet

dat zij hebben zijn worden

Onvolmaakt verleden.

dat ik hadde ware wierden

dat gij haddet ')Varet wterdet

dat hij hadde' 3Val/re vierde

dat wij hadden waren wierden

dat gijl. haddet 3V(27'ef yierdet

dat zij hadden - waren wierden

Vol
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#

Volmaakt verledenen.

dat ik hebbe gehad zij geweest

dat gij hebbet-enz. zijt -enz.

zij geworden

zijt- enz.

Meer dan volmaakt verleden.

dat ik hadde gehad ware geweest ware geworden

datgij haddet-enz. waret –enz. waret-enz.

Tockomend

dat ik zoude hebben zoude zijn zoude worden

dat gij zoudet-enz. zoudet-enz. zoudet- enz.

Bedrijvende werkwoorden.

DIENEN H OPEN VINDE N.

I. Onbepaalde Wijze.

Tegenwoordig.

dienen hopen

Verleden.

gediendhebben gehoopt hebben

Toekomend.

zullen dienen zullen hopen

Deelwoorden.

w Tegenwoordig.

dienende hopende

Verleden.

gediend heb- gehoopt heb

bende bende

Toekomend.

zullende dienen zullende hopen."

vinden

gevondenhebben

zullen vinden

vindende

gevonden heb

bende

e'

zullende vinden

II. Aan
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II. Aantonende Wijze.

Tegenwoordig.

ik dien hoop vind

gij dient hoopt vindt

hij dient hoopt vindt

wij dienen hopen vinden

r gijl. dient hoopt vindt

zij dienen hopen vinden

Onvolmaakt verleden.

ik diende hoopte yond

gij diendet hooptet vondt

hij diende hoopte 'yond

wij dienden hoopten vonden

gijl. diendet hooptet vondt

zij dienden hoopten vonden

Volmaakt verleden.

ik heb gediend heb gehoopt heb gevonden

gij hebt -enz. hebt – enz. hebt - enz.

Meer dan volmaakt verleden.

ik had gediend had gehoopt had gevonden

, gij hadt – enz. hadt - enz. hadt - enz.

Toekomend. -

ik zal dienen zal hopen zal vinden ,

gij zult - enz. zult - enz. zult - enz.

III. Gebiedende Wijze.

dien gij hoop gij vind gij

hij die je #hop: ##

dient gijl. hoopt gijl. vindt gijl.

dat zij dienen dat zij hopen dat zij vinden

E IV. Bij

- -- -------- --
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IV. Bijvoegende Wijze.

dat gij

dat ik

dat gij

Tegenwoordig.

dat ik diene hope vinde

dat gij dienet hopet vindet

dat hij diene hope vinde

dat wij dienen hopen vinden

dat gijl. dienet hopet yindet

dat zij dienen hopen . vinden

Onvolmaakt verleden.

dat ik diende hoopte yonde

dat gij diendet hooptet vondet

dat hij diende hoopte vonde

dat wij dienden hoopten vonden
dat gijl. diendet hooptet vondet

dat zij dienden hoopten vonden

, , Volmaakt verleden. -

dat ik hebbe gediend hebbe ge- hebbe gevon
hoopt den.

dat gij hebbet – enz. hebbet-enz. hebbet- enz.

Meer dan volmaakt verleden.

dat ik hadde gediend hadde ge- hadde gevon
hoopt. den

haddet–enz. haddet-enz. haddet-enz.

v Toekomend.

zoude dienen zoude hopen zoude vinden

zoudet –enz. zoudet-enz. zoudet-enZ.

Een
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Een Lijdend Werkwoord.

GE DI EN D w o RD EN.

I. Onbepaalde Wijze.

- Tegenwoordig.

gediend worden, of zijn

Verleden.

gediend geworden zijn

Toekomend.

gediend zullen worden

Deelwoorden.

Tegenwoordig.

gediend wordende, of zijnde

Verleden.

gediend geworden zijnde

Toekomend. -

gediend zullende worden

II. Aantonende Wijze.

Tegenwoordig.

ik word gediend

gij wordt - enz. *

Onvolmaakt verleden.

ik wierd gediend

gij wierdt - enz.

E 2 Vol
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Volmaakt verleden.

ik ben gediend geworden, of geweest

gij zijt - enz.

- Meer dan volmaakt verleden.

ik was gediend geworden, of geweest

gij waart - enz.

Toekomend.

ik zal gediend worden, of zijn

gij zult - enz.

III. Gebiedende Wijze.

word of wees gediend

hij worde of zij gediend

wordt of zijt, of weest gijl. gediend

dat zij gediend worden, of zijn

IV. Bijvoegende Wijze.

Tegenwoordig.

dat ik gediend worde, of zij

datgijgediend wordet, of zijt enz.

Onvolmaakt verleden.

dat ik gediend wierde, of ware

datgij gediend wierdet, of waret enz.

Volmaakt verleden.

dat ik gediend geworden zij, of geweest zij

datgijgediend geworden zijt, of geweest

zijt enz.

2 Meer

* -
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Meer dan volmaakt verleden.

dat ik gediend geworden ware, of geweest

Yj agre

datgijgediend geworden waret, of geweest

WaZ/'dE GI1Z,

Toekomend.

ik, of dat ik gediend zoude worden, of zijn

gij, of dat gijgediend zoudet worden, of zijn enz.

S X LI.

Bijzondere aanmerkingen over deze

voorbeelden van Vervoeging.

Nu zal ik, tot nader verſtand van de ge

gevene voorbeelden van vervoeging, enige

bijzondere aanmerkingen laten volgen.

I. De onbepaalde wijze van de bedrijvende

werkwoorden heeft in den tegenwoordigen tijd

J. den uitgang en, dienen : - daar dit geen

plaats heeft is een ſamentrekking, gaan, ſtaan,
(2 (2/7.ſ! 2. Men kan de onbepaalde wijze ook door te er

voor te plaatzen als een naamwoord gebruiken,

en buigen, te bidden, ook het bidden, is nut

tig, van te bidden, om --, door te bidden. -

Hier is het ook, ik begeer te leven, ik zal

zien te komen, enz. - -

II. Bij de deelwoorden van bedrijv. werkW.

1. heeft het tegenwoordige altijd den uitgang

de achter de onbepaalde wijze, dienende.

2. De verledene hebben gewoonlijk den uit

gang d met voorvoeging van ge; gediend. Wan
E 3 , Ineer
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neer hier t in den uitgang is, en geen voorge

voegd ge, hebben wij S. XXXIX, bl. 58. ge

toond. - Enige werkwoorden hebben hier den

# en; geſlagen, gebannen, zie S. XXXIX.

. 58 ; 59.

III. d#rent den tegenwoordigen tijd der aan

tonende wijze

1. in den 2. perſoon enkelv. en meerv. is de
uitgang t; gij dient, gij hoort (van horet) : -

, wordt wel verſmolten in de wortelletter des

werkwoords; gijzet, vast, (van zettet, vastet):

wanneer het werkwoord d heeft tot zijn laatſten

medeklinker, dan is hier dt, de d als een Wor

telletter, de t als een kenmerk van den 2. Peſ
ſoon; gij bindt, bidt, houdt, Cyan bindet, enz.).

2. 'In den 3. perſoon enkelv., is, de uitgang,

t, gelijk in den 2. perſoon; oudtijds et. - Bij
enige woorden is de t door verloop verloren,

hij is, wil, mag, kan : - ook is het hier hij

zet (van zettet), bindt (van bindet), hoort

van horet).

IV. Omtrent den onvolm, verl. tijd van de

aantonende wijze

1. in den 1. perſoon is bij gelijkvloeiende

werkw. de uitgang de, diende, beminde, (van

dienede, beminne.de): – bij enige werkw: te;

blafte, (eigenlijk blaſfede, ble/de 2, paste, (voor

pasſede, pasde) enz. zie S.XXXIX bl. 58: - in

woorden met dd, is redde, om de welluidend

heid, en kortheid, voor reddede: - in woorden

met den wortelletter d is dde, antwoorden ant

woordde: – in woorden met tt, zetten, is zette,

voor zettede: – in woorden met één t als Wor

telletter koomt hier it, achten, vasten, achtte,
vastte, (van achtede, vastede). - Alle deze

aanmeikingen worden gewettigd door de #.
- gel

w
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elmaat der taal, of door de welluidendheid. -

ij ongelijkvloeiende werkw. is deze uitgang

niet, ik ſchreef, ſloot, boog, begon, vond, at,

droeg, hielp, enz. zie S. XXXIX. bl. 59.

2. In den 2. perſoon enkelv. en meerv. is t de

uitgang; gij bemindet, diendet, blaftet, pastet,

reddet, antwoorddet, zettet, achttet, vasttet,

(zie de voorgaande aanmerking.) – Dit heeft

ook plaats bij ongelijkvloeiende woorden ; gij

ſchreeft, (voor ſchrevet), begont, (van begon

net), boogt, vondt, droegt, hielpt: - maar in

woorden, die de t in den wortel hebben, wordt

de t van den uitgang verſmolten in de wor

telletter; gij ſloot voor ſlotet: - om die zelfde

reden is van ik vergat, vergaf, las, bad,

brak, en wij vergaten, vergayen, lazen, ba

den, braken, ook in den 2. perſoon gij verga

tet, vergavet, lazet, badet, braket, en bij in

korting der e, en verdubbeling of verlenging

van den voorgaanden klinker ook, gij vergaat,

vergaaft, laast, baadt, braakt, enZ,

3. In den 3. perſ. enkelv. is hij beminde,

liep, zonder t; derhalven ook niet hij hade,

deedt, vondt, wierdt, maar hij had, (voor had

de) , deed, (van dede), vond , wierd.

V. Het volm. verledene wordt gemaakt door

ik heb met het verleden deelwoord gediend. -

Men zegt ook ik heb hem leren lezen, zien

wandelen , horen ſpreken - in dezen zin, ik

heb hem geleerd te lezen, gezien wandelende,

CIlZ, -

VI. In de gebiedende wijze

1. is in den 2. perſ. enkelv. geen t; hoor

naar mij mijn zoon / - maar in het meerv.

is de t ten uitgang; koomt gij kinderen / hoort

naar mij. -

- E 4 2. In

/
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2. In den 3. perſoon is de uitgang e; hij diene.

3. Hier kan men ook het woord laten ge

bruiken ter opwekking: maar dan moet men

niet zeggen laat ik ( hij, zij) hopen, laten wij

(zij) hopen : maar laat mij (hem, haar, hen)

hopen, en meerv. latet mij, enz. hopen. De

natuur van dit woord, en het gebruik in de

tongvallen, voldingt dit. -

VII. In de bijvoegende wijze is de ſlepende

uitgang op e, of et, de bijzondere eigenſchap.

Men zal niet zalig worden ten zij men gelo

ve, en zich bekere; gij niet - ten zij gij ge

lovet; ik niet - ten zij ik gelove, ten zij men

kwame, en in de ſchuld viele. Och dat hij gehoord

hadde, en gij allen gehoorzaam waret geweest !

VIII. De vervoeging van een lijdend werk

woord, is uit het voorbeeld, vergeleken met

het hulpwoord worden, en zijn, genoeg te ver

S. X L I I.

Nog enige gevallen in de Vervoeging.

Daar kunnen in de vervoeging der werkw.

gevallen zijn die van den gewonen weg

ſchijnen aftewijken, of in den eerſten opſlag

bezwaarlijk voorkomen, om verſtaan te worden.

I. De werking kan op den werker zelven te

rug komen. Werkwoorden, die dit uitdruk

ken, heten wederkerige, bij voorb. zich ſcha

men. Dan is de vervoeging; ik ſchaam mij,

gij ſchaamt u, hij ſchaamt zich, wij ſchamen

ons, gijl. ſchaamt u, zij ſchamen zich, zo ook

ſchaamde, heb, had geſchaamd, enz. gelijk ligt

uit het Voorbeeld gekend wordt. II

'll le
rº -
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II. Dikwijls ontbreken bij een werkw. de

perſonen. Zulke heten onperſoonlijk. . Dan ge

ſchiedt de vervoeging met het in plaats van

hij; het regent, het regende, het heeft (had)

eregend, zal regenen, dat het regene, enz. -

Zulke onperſoonlijke werkw. kunnen ook een

wederkerige betekenis hebben, dan is het, het

berouwt mij (tu, hem , haar, ons, ulieden,

hun ), het berouwde, enz.

III. Werkwoorden, die door ſamenſtelling

voorvoegſels voor zich hebben, vereiſchen ene

bijzondere aandacht.

Wanneer de nadruk der uitſpraak valt op

het voorvoegſel , dan wordt het voorvoegſel

in de vervoeging afgeſcheiden van het werk

woord; bij voorb. aanſtellen, aan te ſtel

len, aangeſteld, ik ſtel aan, ik ſtelde aan,

ik heb aangeſteld; volmaken, vol te maken,

vol gemaakt, ik maak vol, overleggen, over

te leggen, overgelegd, ik leg over, ik leide
0yCy”. • , -

Maar wanneer de nadruk der uitſpraak valt

op het werkwoord , dan is, en blijft, het voor

voegſel in de vervoeging altijd onafſcheidlijk

van het werkwoord; bij voorb. beminnen, be

mind (niet gebemind, zie bl. 58.) ik bemin; -

Zo ook met geleiden, herinneren, ontſieren,

verwerpen; - en volmaken, te volmaken, vol

maakt, ik volmaak, volmaakte, heb volmaakt,

- overleggen, te overleggen, overlegd, ik

overleg, overletde, heb overlegd.

IV. Ene werking kan ook voorgeſteld wor

den , en de vervoeging geſchieden, op deze

wijze, ik ben dienende, ik was dienende, ik ben

(was) dienende geweest, zal dienende zijn. -

Metde lijding op deze wijze ik word dienende, ik
E wierd
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wierd dienende , ik ben dienende geworden,

enz. - Doch dan verſchilt de zin een weinig

van het gewone voorſtel.

V. Men kan ook tijden ſamenmengen -

volm. verled, en meer dan volm. verl, ik heb

gediend gehad: - nog meer verleden, ik had

gediend gehad: - volm. verled. en toekom.; ik

zal (zoude, zullende) gediend hebben: – toe

kom. volm. verl, en meer dan yqlm. verl., ik zal

(zoude) gediend gehad hebben:

S. X L I II.

De Deelwoorden.

Nu moeten wij van de Deelwoorden nog iets

melden. Eer wij dit konden doen, moest er

verſlag gegeven worden van de werkwoorden.

En uit het gene daar van bij gebragt is

begint gij de deelwoorden reeds te kennen.

Van de vorming der verledene en lijdende

deelwoorden door den uitgang d, t, of en, met,

of zonder, een voorgevoegd ge, gediend, ge

hoopt, gevonden, ontworpen, is te voren geſpro

ken: gelijk ook van den uitgang de, dienende,

in de tegenwoordige en bedrijvende deelwoorden.
(bl: 69, 70.) J * s

Nu iets nader van derzelver kracht (S. XV.):

zij vertonen de werking, of lijding van het

werkw. als de hoedanigheid van een perſoon

of zaak, en den tijd daar van: ik was dienen

de, gij reist wandelende, gewandeld hebbende,

was hij vermoeid. Zij kunnen dan ook bij de

zelfſt. naamw. gevoegd worden ; cen (de,) be

minnende ( beminde, geſtorvene, ) vrouw, #
JZ en

- - -------
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beminnend (bemind, verloren,) kind.- Zij heb

ben dan enig deel in de eigenſchap der werkwoor

den. Want zij worden daar van afgeleid, zij

ontlenen daar van hunne betekenis , en in hunne

betekenis zijn zij bedrijvende, of lijdende, die

nende, gediend. Zij beduiden ook een hoeda

nigheid van perſonen of zaken, en worden bij

de zelfſtandige naamwoorden gevoegd. Zij heb

ben daar aan dan ook enig deel. Zij heten

deelwoorden om het deel, dat zij hebben aan

de werkwoorden, en aan de naamwoorden. "

Bij zelfſtandige naamwoorden gevoegd, zijn zij

in aard gelijk aan de bijvoeglijke woorden.

En dan is er gene reden, waarom wij de

deelwoorden niet, even gelijk de bijvoegl. woor

den, zouden verbuigen gelijk een lieve zoon ,

ene lieve dochter, het lieve kind, zie S. XXIII.

Het geen meer van de bijvoeglijke woorden

gezegd is koomt hier ook in aanmerking.

Ook de vergroting moeten wij hier dan toe

laten, geregeld, geregelder, geregeldst.

Maar veeltijds verkiest de welluidendheid,

de afwerping van den uitgang in de verbui

ging. - Doch nimmer werpe men de n af in

verſlagen, enz. - Doorgaans wordt om die

zelfde welluidendheid in de vergroting meer,

en meest, gebruikt, zie S. XXV. bl. 35.

S, X L I V.

Bijwoorden.

Men kan van de werking, of iijding, door

het werkwoord uitgedrukt, zo wel ene hoeda

nigheid willen aanduiden, als van de perſo

men
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nen of zaken, door zelfſt, naaamw. uitgedrukt.

Daar toe dienen de Bijwoorden, of Bijwerk

woorden. Deze behoren dan bij de werkw. ge

lijk de bijvoegl. bij de naamw. (zie S. S&#
Zij zijn in betekenis zeer menigvuldig, en

onderſcheiden. Ik zal er enige van noemen.

Zij wijzen 1

1. op de plaats, hier, daar, ginds, elders,

ergens, nergens, ver, verders, waar.

2. Op den tijd, wanneer, gisteren, heden,

onlangs, wel eer, eertijds, morgen, morgens,

avonds, dagelijks, vroeg, laat, altijd, nu, dan ,

toen, nooit, nimmer, ooit. immer, ſtraks, terwijl.

3. Op de mate, veel, weinig, overvloediglijk,

zeer, gé/20ég.

4. Op de waarde, wel, kwalijk.

5. Op de orde, eerst, daar na, toen, eindelijk.

6. Bijwoorden van herhaling, dikwijls, eens,

eenmaal, tweemaal, ſteeds, doorgaans.

7. Van bevestiging, mogelijk , misſchien ,

waarſchijnlijk.

8. Van ontkenning, neen, niet.

9. Van verzameling, ſamen, tevens, tegelijk,

CIBZ,

1o. Van aanwijzing, zo , dus. -

In oorſprong zijn de bijwoorden ook zeer

onderſcheiden.

1. Enige zijn oorſpronglijke, die van gene

andere woorden kennelijk worden afgeleid ,

neen, wel, hier, daar.

2. Vele worden door den uitgang lijk af

geleid, naamlijk, wijslijk, openlijk,

3. Andere zijn oorſpronglijk zelfſt. naamw.

in den 2. naamv., machts, daags, morgens,

rechts, links. Deze zijn te onderſcheiden van

de bijvoeglijke woorden, die op ſch uitgaan 3

daagsch, linksch. 4. Zeer
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4. Zeer vele zijn bijvoeglijke naamwoorden,

die bij het werkwoord geplaatst worden, en

den aard der bijwoorden hebben. Zo kan men

alle bijvoeglijke woorden gebruiken ; God re

geert wijs, die man ſpreekt bevallig.

Ik voeg er nog deze aanmerking bij, dat men

ter onderſcheiding achter niet, nooit, anders,

geen als, maar dan gebruiken moet.

S. X L V.

Voorzetſels.

Om zekere omſtandigheid, of geval, in de

#" aantewijzen, dienen de voorzetſels

C# zal de voornaamſte noemen naar den rang

der naamvallen, welke zij vereiſchen.

Voor den 2. naamval wordt van geplaatst

in den zin van toeëigening : Salomo, de zoon

van David.

Voor den 8. naamval koomt tot, aan, voor,

in dezen zin: God ſprak ToT Salomo, hij gaf

AAN hem rijkdom, wijsheid, en eer, en vooR

hem was Davids troon.

Tot den 4. naamval behoren, aan (in den

zin van tot aan toe), achter, beneden, bin

nen, bij, , boven, buiten, door (door de woe

ſtijn wierd Israël geleid), jegens, in (voor tot,

hij kwam in Amſteldam ), langs, na (na

David volgde Salomo ), naar (ik ga naar

Rome), naar (naar of volgens dien regel wan

delen), nevens, om, omtrent, onder, op, over,

ſedert, tegen , tot (tot aan), ten ## den,

tot enen), ter (Jacob begeerde Rachel ter

-
vrouw),
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t

vrouw), tusſchen, volgens, voorbij, voor (in

den zin van cer dan, of in plaats van).

Bij den 6. naamval komen van (tot afne

ming, van iemand ſcheiden ), door (door of

van de Joden wierd hij gekruist), in (in Ka

naän woonde Israël), met, tot (als te, in), te

(in D, ten (in), ter (in), uit, zonder.

Enige voorzetſels kunnen ook achter de

naamwoorden geplaatst worden , hij ging die

Stad door, of in, of langs, of uit, of voorbij,
of hem tegen, of daar #er.

Ook kunnen enige voorzetſels bij werkwoor

den gevoegd worden, aanſtellen, inſtellen, over

leggen: en zijn er ſcheidbaar, of onſcheidbaar,

mede verënigd, zie bl. 73.

S. X L VI.

Voegwoorden.

Onze rede heeft meermalen meer leden. De

zelve willen wij tegen elkander overſtellen, of

ſamenvoegen. Daartoe dienen woordtjes, daar

om voegwoorden geheten (S. XVD. Ik zal er

enige gevallen van bijbrengen,

1. Hebben wij iets gezegd, en willen wij

daar van nu het oogmerk opgeven, wij binden

het volgende met het voorgaande ſamen door

op dat, ten einde.

2. Willen wij van het voorgaande reden ge

ven; het geſchiedt door want, dewijl, om dat,

naar dien, vermids, naardemaal.

3-# wij iets te zullen melden of

verhalen, de volgende rede zal beginnen met

dat, hoe.
-

**. 4. Zul



s p R A , A K K U N 3 T', 79

4. Zullen wij iets uit het voorgaande aflei

den, en beſluiten, het is door dan, derhal

ven, waarom, daarom, diens volgens , weshal

'yen , fºtl. '

5. Om meer dingen bij een te voegen dient

en, ook, nog, als mºede, insgelijks, midsgaders,

beneyens, daar en boven.
-

6. Zal er ene tegenſtelling aangeduid worden;

men gebruikt door, maar, dan, echter, noch

thans, evenwel.

7. Wil men ſcheiden, het is noch, of.

8. Ene voorwaarde brengt men bij door in
dien, zo, bijaldien, ten zij.

9. Om iets toeteſtaan gebruikt men hoewel,

alhoewel, ſchoon, ofſchoon, hoezeer.

Io. Ter bevestiging dient toch, ja, immers,

voorwaar, altoos.
-

II. Om te vragen zegt men of

S. X L V I I.

Tusſchenwerpſels.

Om de aandoening des ſprekers uittedruk

ken werpt men tusſchen de rede een of ander

woord (S. XV): - ach / helaas / om te kla

gen; - och! om te wenſchen, - ai / om te

Jineken, - 0 / om zich te verwonderen, en met

aandoening aan te ſpreken, - fij/ foet / om te

verſhuaden, - ho, hei, hem, ſus, om ſtil te

houden; - wee, om te dreigen, "

S. XLVIII.
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S. X L V I I I.

Om de Betekenis te kennen.

Om den zin der woorden, die een ander

ſpreekt, of ſchrijft, te verſtaan, moesten wij

niet alleen den aard der woorden kennen,

waar toe wij S. XIV - XLVII. bezig wa

ren; - maar dan moeten wij ook de betekenis

der woorden weten. - De betekenis der woor

den leren wij voornaamlijk kennen langs twee

wegen ; - 1. door het gebruik, - 2. door de

afleiding.

S. X L I X.

Van Oorſpronglijke Woorden.

Door het gebruik leren wij de betekenis ken

nenvan oorſpronglijke woorden, ofwortelwoorden.

Tot dat gebruik behoort, - I. het lezen,

en opmerken, in die taal: vooral in de boeken

van redenaars, dichters, en hun, die de taal

beöefenden; - 2. verkering onder het be

ſchaafde volk; - 3, de hulp van een kundig

leermeester; - 4. het onderricht van ſpraak

kunstſchrijvers; - 5. het vergelijken van ver

taalde ſchriften; - 6. het inzien van woorden

'boeken; – 7. meer geöefenden moesten hier

vooral raadplegen met de ouden;-8. en met de

onderſcheidene tongvallen of zustertalen.

. En onder dit alles is te letten op de eerſte,

eigenlijke, en oorſpronglijke ; - en op de

twede , oneigenlijke , en afgeleide, betekenis.

" , Daar
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Daar door weten wij, wat huis is, eigenlijk

waar in men woont, oneigenlijk het geſlacht,

dat daar in woont, recht, iets, dat niet gebo

gen is, daar door dat is, gelijk het behoort te

zijn; ſterven van een mensch, bloem, enz.

Tot dit alles is vrij veel nodig. - De eer

ſte betekenis is veeltijds in onbruik; - en het

verband der betekenisſen, die dikwijls zeer van

elkanderen verſchillen, is wel eens moeilijk te

ontdekken. - Ook is het getal der wortel

woorden zeer groot: alleen van zulke werk

woorden kan men meer dan 11oo noemen.

S. L.

van Afgeleide woorden.

Veel groter is nog het getal der woorden, die

van de oorſpronglijke zijn afgeleid.

Die afleiding geſchiedt (om een enkel woord

er van te zeggen)

1. door ſamenſtelling van twee, of meer,woor

den; boezem vriend, dagvaarden, S. XIII.

2. Door afkapping, van beſtellen, ontvangen,

is beſtel, ontvang.

3. Door voorvoeging, van ſchrijven, is ge

ſchrijf; - beminnen, geleiden; - aanſtellen,

inſtellen, toeſtellen, vastſtellen, verſtellen, mis

ſtellen, ontſtellen, beſtellen, nederſtellen, tus

ſchenſtellen, uitſtellen, voorſtellen.

# Door bijvoeging van enen uitgang. ' '

. Bij zelfſtandige woorden is deze uitgang me

nigerlei van klank en kracht, wandelaar, dronk

aard, liefde, prieſterdom , arbeider, Amſtel

dammer, zondares, goedheid, hovenier, verma

tuing ,
w \
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ning, waardij, ergernis, vriendſchap, meester

ſche, bakſel, bloeiſen, dienst, mannetje, lengte.

– En in bijvoeglijke woorden ; waterachtig,

leesbaar, gouden, moedig, levenloos, lichaam

lijk, aardsch, werkzaam.

5. Ook worden de woorden afgeleid van andere

door verbuiging van den uitgang; lief, lieve,

lieven, mijn, mijns, mijne, mijnen, dien, diene,

dient, dienen, diende, dienden, diendet, gediend.

Het is zeer moeilijk, om de kracht van alle die

uitgangen, veranderingen, en voorvoegingen, in

de afleiding te beſchrijven.

S. L I.

Om anderen onze mening te doen verſtaan.

- De Spraakkunst moet niet alleen onderricht

geven, hoe wij anderen zullen verſtaan, wan

neer zij in onze taal ſpreken, of ſchrijven, ge

lijk wij tot hier toe zagen; - maar ook moet

zij leren, hoe wij anderen onze mening in onze

taal zullen doen verſtaan. - Daar toe gaan wij

nu over. - Dat geſchiedt - I. door ſpre

ken; - 2. of ſchrijven.

W. L I H.

Om te Spreken in onze tale.

Om onze denkbeelden door ſpreken in onze

taal aan anderen, die deze taal verſtaan, mede

te delen, moeten wij acht geven - I. op den

klank der woorden; - 2. op derzelver ſchik

king, - 3. op den ſtijl. S. LIII.

-
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WA

S. L I I I.

Uitſpraak.

Op den klank der woorden letten wij door

gepaste uitſpraak. - -

1. Wanneer wij aan de letters, lettergrepen,

en woorden, dien klank geven, welken zij vor

deren naar derzelver aard. Die klank moet

- I. duidelijk gehoord worden; – 2. en on

derſcheiden worden van andere, die nabij- ko

men: zo moet lijden onderſcheiden worden van

leiden, wijden en weiden, vijlen en veilen, rij

zen en reizen, zo ook blood en bloot, dam en

tam , nam en naam, enz. -

2. Daar toe behoort ook, dat men nadruk

geve op dat woord, of die lettergreep, waar

in de klem der redenering is. - Naar den aard

onzer tale valt de klemtoon doorgaans op het

zakelijke deel des woords.

En naar dezen nadruk verſchilt meermalen de

betekenis, ik zal dat overwegen, of ik zal dat

'overwegen (boven de maat).

3. Om door ons ſpreken wel begrepen te

worden is ook nodig, dat men behoorlijk, min

of meer , ruste in de uitſpraak bij de ſcheiding

der volzinnen, op dat men wete, dat de Spre

ker met ene nieuwe zaak begint.

4. Eindelijk dient de leiding der ſtem er niet

weinig toe, dat men met aandacht luistere, met

gemak verſta, met vermaak er op lette, en in

het hart bewogen worde; wanneer dezelve na

# bevallig, en overeenkomſtig aan de

Z/ZéZAC 1S. '. -

F 2 S. LIV.
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S. L I V.

Schikking der Woorden.

Ook moeten dan de woorden naar den aard

der tale in orde geſchikt worden in elken vol

zin. Dit heet de woordvoeging (Syntaais).

Elk woord moet zijne plaats hebben, zal men

de mening van den ſpreker verſtaan. En dit is

in onze tale meer nodig, dan in vele andere ta

len, in welke de kracht der woorden meer

door verbuiging van den uitgang wordt aange

wezen, doch het welk bij ons door de plaatzing

der woorden vergoed moet worden. | |

Hier heeft ene ſtandvastigheid plaats, die te

bewonderen is. -

Om dit in bijzonderheden te tonen, is meer

omſlag nodig, dan ons beſtek nu toelaat. Elk

Nederlander weet er door het gewone gebruik

het nodigſte van.

S. L V.

Stijl.

De ſtijl, of de wijze, waar op wij onze

denkbeelden voorſtellen, moet dan ook gepast

zijn. Zulk een ſtijl heeft deze drie eigenſchap

pen - I. duidelijkheid, – 2. zuiverheid, en

- 3. bevalligheid, - -

I. Duidelijkheid is de voornaamſte eigenſchap.

De keuze der woorden, het getal der woor

den, de ſchikking der woorden, de langheid of

kortheid van den volzin, het verband der vol- -

ZIIl
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zinnen, moeten zodanig zijn, dat zij de denk

beelden van den ſpreker gemaklijk, en juist,

mededelen aan den hoorder.

2. De zuiverheid beſtaat daar in, dat men naar

den aard der tale ſpreke: ook alleenlijk Neder

duitſche, en geen uitheemſche, woorden gebrui

ke; om dat onze eigene woorden best verſtaan

worden, en onze taal rijk genoeg is. Moet men

een eigen naamwoord, ofkunstwoord, ontlenen

uit andere talen; men vermijde deszelfs uitheen

ſche verbuiging, als Christi, Christo, Christum,

Christe; wijl deze aan den ongeleerden onbekend

is.- Daar zijn echter woorden van uitheemſchen

oorſprong, die bij ons door gewoonte reeds het

burgerrecht verkregen hebben, en bezwaarlijk

vermijd kunnen worden; Profeet, Predikant, enz.

3. De bevalligheid zet nadruk bij aan het

voorſtel, en geeft aan het gezegde ingang in het

hart van den hoorder. -

Dan, van dit alles is het verder onderzoek

te diep voor ons tegenwoordig beſtek.

S. L VI.

Om te Schrijven in onze tale.

Niet alleen door het ſpreken (S. LII-LV.)

delen wij onze denkbeelden aan anderen mede

in onze tale, maar wij doen dat ook door een

anderen weg, namelijk het ſchrijven. - Zal

dat gepast geſchieden, dan moeten wij -

1. nauwkeurig ſpellen ; - 2. goede letters

zetten, - 3. den klank of zin door nodige

tekenen helpen aanwijzen ; - 4. behoorlijke

ſcheiding maken.

F. 3 S, LVII.
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S. L V I I. -

Spel- kunde.

Zullen wij wél ſchrijven in onze tale, dan

moeten wij eerst weten, uit welke letters wij

naar den aard der tale een woord zullen ſa

menſtellen. Wij moeten dan ſpel- kunde heb

ben. - &

Deze kunde is nodig: - want te veel, te

weinig, of verkeerde letters, verbijsteren ons

omtrent den klank, of zin; of ontſieren ons ge

ſchrift: - en dikwijls hangt daar van de zin

des woords geheel af. / . - - -

Daartoe wordt vereischt, dat wij den aard

der tale kennen, om daar naar de letters te ge

bruiken. Wij moeten dan van den oorſprong

des woords, of van de aſleiding, van den aard

des woords, ook van de kracht der uitgangen,

en veranderingen in de verbuiging en vervoe

ing der woorden, een toereikend denkbeeld

hebben, zullen wij beſlisſen kunnen, welke let

ters men gebruiken moet.

Na van dit alles enig denkbeeld gegeven te

hebben, kunnen wij dan nu eerst van de ſpel

kunde ſpreken.

De ſpelkunde is moeilijk, wijl de oorſprong

veler woorden donker is, en in het gebruik,

waar uit anders omtrent den aard eens woords

veel opgemaakt moet worden, veel verloop is.

Dezelve is echter meer zeker, dan er veeltijds

over geoordeeld wordt; wijl er enige algemene ,

bronnen zijn, waar uit die kennis vloeiën kan;

of (wilt gij ze liever zo noemen ?) gronden,

waar op die kennis rusten moet, of kenmerken
- - ſ Vall

/
\

-

-
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van een goede ſpelling, of regels, waar naar
men zich richten moet.

S. L V I I I.

Kenmerken van goede Spelling,

Behoort tot een goede ſpelling, dat men tot

een woord zo veel letters gebruikt, als er nodig

zijn tot deszelfs bepaalden klank, en zulke let

ters, als vereischt worden naar den aard der

tale- of naar andere omſtandigheden, dan volgt,

dat er twee algemene kenmerken zijn van zulk

ene goede ſpelling. - Het eerſte ziet op het

getal der letters. Daar moeten zo veel letters

in een woord gevonden worden, als er nodig

zijn, en ook geen meer letters, dan er nodig

zijn. - Het twede kenmerk zal zien op het

ſoort der letters. Zij moeten zulke zijn, als de

taal vordert; of, wannder de aard der taal niets

beſlist, zulke, als dan door andere omſtandig

heden vereischt worden.

- S. L I X.

Spel- regels.

Hier uit volgt, dat er vier algemene ſpelre

gels zijn, waar naar men zich richten moet: --

1. men moet letten op den klank, en letters

genoeg gebruiken; - 2. men moet letten op de

kortheid, en niet te veel letters nemen ; -

3. men moet letten op den aard der tale, en

de juiste letters nemen; - 4, wanneer de aard
- F 4 def



88 N E D ER D U I T s C H E

f-=- ---- -

*

der tale niets beſlist, kunnen er andere omſtan

digheden zijn, die enige bepaling maken: ook

- daar op moet men letten. - Dit zullen wij nu

nader in bijzonderheden ontwikkelen.

- S. L -X.

Eerſte Spel-regel.

In het beoordelen dan, met welke letters een

voorkomend woord geſpeld moet worden ,

vooral, wanneer men daar omtrent in twijfel
ſtaat -

I. 1ette men op den klank, dien het woord

hebben moet; en gebruike zo veel, en zulke

letters, als er vereischt worden , om zulken

klank te geven. - De noodzaaklijkheid hier

van zal niemand ontkennen kunnen. - Maar

dan moeten de letters, die wij gebruiken zul

len, geſchikt zijn

1. Om dien vollen klank te geven: één a is

dan niet genoeg, om naam te ſpellen.

2. Die letters moeten den begeerden klank

van een woord zuiver geven. -. Daarom ver

kies ik de klinkers te verlengen met huns ge

lijken aa, ee, ij, oo, tru. Daar is wel veel,

dat voor de verlenging met e in ae pleit , doch

in aa zal de klank meer zuiver zijn. Dan is

er ook eenparigheid, zowel als ee, ij, o0, uu,

ſchrijft men dan ook aa. Het gebruik in ee,

ij, oo, tuut, is reeds, en ook in aa al meest

gevestigd. Men ſchrijve dan, maan, meen,

1728//l , woon, vuur.

3. Die letters moeten aan dien klank ook zij

ne zachtheid of ſcherpheid geven. Men moet

- daar

'
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daarom nauwkeurig letten op het gebruik van

die verwante letters, die alleen in dit opzicht

verſchillen, gelijk b, een letter van zachten

klank, verſchilt van p, een letter van ſcher

pen klank; zo ook d en t, g en ch, v en f,

z en ſ. Hier op moet men te meer letten, om

dat daar van dikwijls de zin van het woord af

hangt, gelijk S. VH. bl. 7. is aange, ezen.

Het gehoor doet nu doorgaans deze zach

tere of ſcherpere letters gemaklik onderſchei

den aan het begin van een lettergreep , of

woord. Men gebruike dan dezelve in deze

woorden, band, pand, draag, traag, goor,

choor, vel, fel, van, vader, fakkel, fraai,

fontein , zetten, zajen , zoon , zwaar , zwij

gen , ſcheppen , ſlapen , ſmeken , ſnijden,

Jſpannen - ſtaan, bakſel, brouwſel, ſedert, ſoort,

ſisſen, ſober, ſap, enz.

Maar aan het einde van een lettergreep, of

- woord, is dat onderſcheid van ſcherpheid, en

zachtheid, bezwaarlijker te ontdekken, vooral in

d en t, g en ch. Let maar op God en Got (uit

Gotland), wand en wans, land en kant, band

en bant (van bannen ), ecd en cet, houd en

hout, nood en noot, wind en wint, zad en zat;

zo ook ik lag en ik lach, enz. - De reden hier

van is, dat de ſluiting van den mond op het

einde van een lettergreep aan die laatſte let

ters ene ſcherpheid geeft. - Men ſluite dan

op het einde van een lettergreep met t of ch,

wanneer de aard der tale, waar van wij S.

LXII. ſpreken zullen, dat niet verbiedt, en

men ſchrijve niet, ſedert, nooit, knecht, richt,

licht,# * -

Maar de z , en v, zijn (wat ook de regelmaat

der tale vordere) te Zaciſt , om er mede te

- 1 5 ſlui
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ſluiten; men zette dan met 's of f huis, ver

huisd, hof. lof, lief, leef, durf, geliefd, geleefd, geloofd. ºf, leef f, geliefd, ge

1

S, L X I.

Twede Spel-regel.

II. Men lette ook op de kortheid, en ge

bruike geen meer letters, dan er nodig zijn. -

Overtollige letters geven, of een verkeerden

klank aan het woord, gelijk wanneer nam ge

ſpeld wierd met aa , of zij zijn ten minſten

zonder genoegzame reden , gelijk de twede

klinker in vaader, waater, beede, vreede, boo

ven, enZ.

w

Als overtollig beſchouw ik c voor k in iek,

gelijck, ſpraack, volck; - h achter g in wegh,

ghij; - t in Godt, landt; - ºf in twijfelen; -

J in wasſchen, eisſchen, gelijk ook in wasch,

eisch één s is.
-

Daar toe breng ik ook de dubbele klinker

ſpelling in de verbogene naamwoorden, en

vervoegde werkwoorden , taalen , , naamen,

wij draagen, eeten, ſpreeken, afgeleid van het

eenvoudige, als oorſpronglijk, taal, naam, ik

draag, eet, ſpreek: want het oorſprongelijke

is tale, name, ik drage, ete, ſpreke, en taal is

ſlechts bij ene verkorting met afkapping der e,

en intrekking van dezelve door verlenging des

voorgaanden klinkers, hier van is nu natuur

lijkst talen enz. - De ouden, naburige talen,

andere talen, verdubbelen op die wijze geen

klinkers. – De voordélen, die men hier voor

bij brengt, voldingen, naar mijn inzien, die

- - - Vel'
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verdubbeling niet. – Ook zou men dan in veel

meer woorden wegens hunne afleiding - dien

dubbelen klinker moeten nemen, dan men be

geren zou, vader, het leven, enz. - Ons be

ſtek verbiedt ruimer betoog. Waren niet eni

ge mannen van gezach hier in voorgegaan, en

had men dezelve in de dubbele ſpelling niet

te blind gevolgd , ligt had ze zo veel veld niet

gewonnen. -

Met meer grond zou ik echter in énige woor

den, waar in de harde ce, en oo, gevonden

wordt, dezelve dubbel behouden willen, als in

ceren, beenen, geheele , kleeden, ooren, hooren,

koopen, loopcn, oogen, enz. gelijk in de Staten

overzetting des Bibels geſchiedt, en door grote

mannen biilijk voorgeſtaan wordt. - Maar ik

volg nu die ſpelling niet, alleenlijk om min

geoefenden niet te verwarren, daar ik toch niet .

verwachten durf, dat men algemeen tot kun

de van dat onderſcheid in enige woorden kc

uien zal , en daarom de eenparigheid liever

wil zoeken te bevorderen, of dezelve te ver

krijgen ware. -

Deze zelfde verwerping van twee klinkers

in talen zou ook de dubbele i in mijne enz.

verwerpen moeten, en met de Ouden doen

ſchrijven mine; zo niet het gebruik daar van

reeds te zeer, en te lang, gevestigd ware.

Om redenen, die ſtraks genoemd zullen wor

den, behoud ik de ce in ree (hinde), thee,

t)Vee, Vée, Wee, Zee. N

Dat mce, beé, ſneé, vree, voor mede, be

de, ſnede, vrede, van een anderen aard zijn ,

zal men ligt begrijpen.

v e S. LXII.
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S. L X I I.

Derde Spel-regel.

III. Het is niet genoeg, dat men zulke, en zo

veel , letters gebruike, als vereischt worden ,

om den bepaalden klank te geven, en dat men

andere overtollige verwerpe , maar men moet

ook ſpellen met zulke letters, die de aard der

tale eischt. Dit is ene derde regel.

Maar waar uit zullen wij ontdekken, welke

letters de taal eischt?

1. Uit het doorgaande, en beſchaafde, ge

bruik in uitſpraak, of ſchrift, zal men veeltijds

de zaak beſlisſen. Dat leidt ons tot de ſpel

ling van z in zullen, zetten, en doorgaans;

maar ſ in ſidderen, ſisſen, ſober, ſierlijk, ſom

ber, ſoort, ſap, ſuiker, ſaai (tot kleding): -

zo ook z altijd voor w, zwaar, zwaan, zwa

luwe; en ſ voor ch, j, l, m, n, p, t, ſchaap,

ſjouwen, ſlaap, ſmaak, ſnaar, ſpan, ſtad, enz.

zie ook S. VII. en -LX.

2. En uit den oorſprong, en de afleiding

des woords : daarom is de g in magt (van

mogen ), de d in hij houdt (van houden ),

welke d de uitſpraak anders naar den I. re

gel niet vorderen zou: zo ook in alle andere

werkwoorden, die de d als wortelletter hebben,

hij, of gij, wordt , bidt, bindt, lijdt, ſtrijdt.

3. Men denke aan de kenmerken der perſonen

in de tijdvoeging der werkwoorden: - dan zal

men de t nodig vinden , (ſchoon anders de uit

ſpraak dezelve niet vordere) in hij of gij bidt,

wordt, achter de d in den 2. en 3. perſoon van

den tegenwoordigen tijd der aantonende wijze in

- de
*

1 e s.
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ſl,

on

t?

de werkwoorden die d tot wortelletter heb

ben: – zo ook in de meervoudige gebiedende

wijze bindt, bidt: - en in den 2 perſoon van
den onvolmaakten verleden tijd gij bondt, vondt,

deedt, leedt, ſtreedt, hadt: - maar die t moet

niet gevonden worden in den 3: perſoon van

den onvolmaakten verleden tijd, hij had, deed,

leed, ſtreed, (van hij hadde, dede) ; hier

moet in zulke gelijkvloeiende werkwoorden de

dd zijn ; ik arbeidde, het geſchiedde,

4. Men lette op de verandering, die het

woord door verbuiging, of vervoeging, in den

uitgang ondergaan moet, en men zal de let
ter ontdekken, die de taal eischt. - Dit heeft

plaats in het beoordeelen der d of t, g of ch

op het einde, bij voorb. zal men God of Got

ſchrijven? men denke aan Goden, of Gotten,

en men zal in het eerſte geval d, in het

twede woord t , ſchrijven. Daarom ſpelle men

goed, hand, land, ſtad, maar ſtraat, laat,

maat, zweet, poot, ſtut , kant, gehoopt: - zo

ook dag, ik zag, zeg, /ag, leg, lig, dragt,

hij jaagt, maar juich, lach, poch.

H# bij herinnere men zich weder, het geen

wij S. LX. opmerkten, dat de s en f, op het

einde, om de ſcherpheid, blijven in huis, brief,

leef, enz. ſchoon de afleiding anders is huizen,

brieven, leven. - \

5. Men denke hier ook aan de welluidend

heid. Onze ſpraak bemint dezelve. Zij kiest

nu meer, dan bij de ouden, enen korten, ge

maklijken , en vloeienden afloop. Van daar

zijn vele afkortingen, invullingen, of wegwer

pingen van letteren, herkomſtig, die anders de

taal niet zou eiſchen. Dit alles heeft veel in

vloed op de ſpelling.

I,

z
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1.) De welluidendheid, of gemaklijkheid der

uitſpraak, kapt letters, of lettergrepen, ach

ter af. Daarom ſchrijft men een of een voor

ene, of enen; - zo ook bekrompen' voor be

krompene of bekrompenen; - op een hoger berg

klimmen , voor op enen hogeren berg, – hij

zette voor zettedc, redde voor reddede, hij

vat, eet , (voor watt van vattct, en eett van

etet); - gemeld, gemelde, voor gemeldd, ge

meldde; - zou voor zoude. -

2.) Door die zelfde welluidendheid wordt

wel een letter ingevuld, meerder voor merer

(van meer), vermeerderen, zo ook klaarder,

hoorder, minder, zuurder: - van daar is de

g in gegeten, voor geëten: - de e in gevare

Zijk voor gevaarlijk, geredelijk voor gereed

lijk , gemakkelijk voor gemaklijk , goddelijk

voor godlijk: - t in gelegentheid, opentlijk ,

om uwent wil: -k, en d, in boerkerij, boer

derij, voor boererij.

3.) Daar door wordt wel een letter ook uit

geworpen : best voor betst, - meest voor

heerst, - doorgaans, volgens, thans, van door

aands , volgends, thands; - mee, ſted voor

mede, ſlede. - *

S. L X I I I. · s

Vierde Spel-regel.

IV. Meermalen beſlist de aard der tale niets

tusſchen twee letters, die men gebruiken kan.

Dan moet men van elders bepaling zoeken.

Dit is mijn vierde regel. Die bepaling kan men

vinden
-- - I •
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1. in de duidelijkheid van den zin. Het geeft

veel duidlijkheid in den zin, en gemaklijkheid

in het lezen, wanneer men op zijn tijd hoofd

letters gebruikt. -

Dit geſchiedt gevoeglijk- 1. bij het begin van

een nieuwen volzin. Daar door ziet men dat

begin ſchielijker, en rust daar dan in het le

zen: - 2. ook bij enen nieuwen regel in dicht : -

3. en het geeft onderſcheiding bij eigene na

men: - 4. en bij kunstwoorden : - 5, ook bij

woorden van bijzonderen nadruk, die de hoofd

zaak uitmaken, waar van geſproken wordt,

welke zelfs wel geheel met hoofdletters mag

worden uitgedrukt. Van de eerſte letters in

dichtregels begrijpt gij dit ligt : het overige

gebruik van die hoofdletters zult gij ontdek

ken uit het volgende voorbeeld. Ik zal tot lof

van B O ER HAVE ſpreken. Over de Ge

neeskunst verſpreidde hij een nieuw licht. Zijn

naam was beroemd op de Hogeſchole te Leyden.

2. Om den zin te onderſcheiden kan men

ook de ſpelling gebruiken , doch (maar) van

toch (ſlechts), hij ligt van licht, noch (ont

kennend) van nog (tot nog toe), enz. | |

3. Meermalen is de ſpelling uit de onder

ſcheidene tongvallen op te helderen, of te be

palen, naar mate een tongval ouder of nieu

wer, en aan deze of gene ſtreek Lands meer

eigen is. Daar is in de tongvallen veel ver

wisſeling vooral van klinkers, en van langere

of kortere uitſpraak. Men volge dan den ge

bruiklijkſten tongval, of men ſpelle onverſchil

lig : doch men veroordele niet terſtond als be

rispelijk de genen, die in zaken van zo wei

nig belang van ons in de ſpelling verſchil-

len. Ik zal er enige ſtaaltjes van bijbrengen :

- 'y C7'

v
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vermaninge, tale, zake, of vermaning, taal,

enz. - ſmert, ſter, vlek, edel, of ſmart, ſtar,

enz. - logen, mogen, dogen, of leugen, meu

gen, deugen, enz. - worden, bord, of werden,

berd, enz. - paard, ſtaart, vaardig, ofpeerd,

ſteert, veerdig, enz. (niet paerd enz.) - kon

nen - komst, of kunnen, kunst, enz. - kuikens,

ruiken, of kiekens, rieken, enz. - beſtier,

dier, vier, of beſtuur, duur, vuur.

4. In letters of woorden, van uitheemſchen

oorſprong, heeft de aard van die vreemde taal

invloed op onze ſpelling. In zulke woorden

zijn c, 7, ar, en 3, ook tie, ph, th in gebruik;

Cicero, Quintile tes, Alexander, Syrië, obliga

tie, Ophir, Timotheus. – Dan heeft de c voor

e, i, y . den klank van ſ, Ceder, Cyrus, voor

a, o, u, klinkt zij als ik, Cato, Congres, Cus

tos: zo ook voor een medeklinker » Claudius,

Crediteur, direct, adjunct. – De qu klinkt dan

als kw, guitantie, equipagie, quantiteit. -

De a klinkt als ks, caempel. ea tract, annea,

experiment. - De y als ij of i , Syllabe, hys

ſop. - De uitgang tie als tsie, ſatisfactie, ora

tie, notitie, adminiſtratie , navigatie. - De

ph als f, Paimphylia, Phrygia, Philippus. -

De th is in Parthers, Mattheüs.

- Doch in woorden van onze tale gebruike men

de k, of ſ', voor c, Koning, ſierlijk: - kw

voor qu; kwaad: - ks voor ar, ſtraks, dak

ſel, blikſem : - ij voor y; zijn.

In de ſpeiling van vreemde woorden moet

men den aard dier tale volgen.

/ Die ſpelling moet echter verſtaanbaar zijn

voor enen Nederduitſchen lezer. Daarom wer-

pen wij liefst de ae in Praedikant, oe in Phoe

zia, h in Selah weg.

2 -

In
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In woorden, die wel van vreemden oorſprong

zijn, maar reeds als Nederduitſche aangemerkt

worden, en bekend zijn, volge men de Neder

duitſche ſpelling, kroon, vokaal, Predikant,

Profeet, troon.

5. Eindelijk wanneer al het bijgebragte gene

bepaling maakt in onze keuze, om de ene letter

te gebruiken boven ene andere, die even goed

gebruikt zou kunnen worden , dan behoorde

ons eigen gewoon gebruik onze keuze te bepa

len: men volge dezelve, om zich zelven ſtand

vastig gelijk te zijn.

S. L X I V.

Goed Schrift.

Door ſpelkunde wetende, wat letters wij ge

bruiken moeten, moeten wij, om wél te ſchrij

ven, verders goede letters maken.

Dat beſtaat daar in, dat wij alle letters dui

delijk op het papier zetten. - Worden die

letters, behalven de duidelijkheid, ook net, en

ſierlijk, gemaakt; het geeft aan een ſchrift meer

volmaaktheid. – Maar het is mijn taak niet

hier in breder te zijn. -

S. L X V.

Klank- teken.

Men zal door ſchrijven gemaklijker verſtaan

worden, wanneer men, daar het nodig is, den

klank, of zin, bepale door gepaste tekenen.
G - Meer
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ziet) oud. \

Meermalen is er nadruk in den klank : wan

neer dan een teken (*) dºen nadruk aanwijst,

zal het gemaklijker zijn, om wél te lezen, bij

voorbeeld verenigen, beding, uitteren.

Dit is vooral nodig, wanneer van dien na

druk het onderſcheid van den zin afhangt:

bij voorbeeld daar is een God, of daar is één

God, enig mensch, of een enig mensch; iets wel

zien, of iets wel zien, overwegen of ºverwegen,

overlopen, of overlopen, bedelen of bedelen.

S. L x v I.

Zin- tekenen. ,,
w

Men kan ook in het ſchrijven tekenen gebrui

ken, die enige bijzonderheid van den zin aan

het oog vertonen, tot gemaklijker begrip van

denzelven. -

I. Iets aanhalende uit de woorden van een'

anderen, ſtelt men (33) voor elken regel.

2. Ene tusſchenrede makende, die in geen

verband ſtaat met het voorgaande, en volgen

de, en overgeſlagen kan worden in het lezen,

gebruikt men dit teken ( ), hij is (gelijk gij

3. (-) of (---) is een teken van uitla

ting. - Ook maakt men met (-) een te

ken van grotere ſcheiding tusſchen de volzinnen.

4. (*) is een teken van afkapping, van vo

ren, of van achteren ; 's morgens, 'k zal, dit

's 't (dit is het), een voor ene, of enen.

5. (*) is een teken van ſamentrekking, meé,

bee, geboón, dadn. - -

# (?) een vraagteken, achter de vrage ge
ſr. - -2 7.
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7. ( ! ) een teken van uitroep, o God?

# (-) een koppelteken tusſchen woorden,

die tot één woord worden; boezem - vriend: -

of bij de afbreking van lettergrepen, op het

einde van een regel. -

S. L X VI I.

Scheiding van Lettergrepen.

Zal men door ſchrijven wél, en gemakiijk,

verſtaan worden, dan is eindelijk nodig, dat

men nauwkeurig ſcheide – 1, tusſchen de let

tergrepen; - 2. en tusſchen de volzinnen.

Dikwijls moeten de lettergrepen geſcheiden

worden, om verwarring van zin voor te ko

men. Dit geſchiedt door ('') op deze wijze,

Baäl, Joël. " -

Ook moeten veeltijds de lettergrepen afge

broken worden op het einde van een regel.

Dan behoorde men het volgende in acht te ne

111CI). - -

I. Letters, die bij elkanderen behoren, moe

ten bij elkanderen blijven; ge- dragen ( niet ged

ragen), elk- anderen (niet el-kanderen), ver-an

deren, ge- dwaald, be-ſloten, ont- erven, min

achting, mis - trouwen, vol- einden, waar - achtig.

2. Een medeklinker, tusſchen twee klinkers

ſtaande, behoort anders doorgaans in de ſchei

ding tot den volgenden klinker; vre-de, la

ger, gro - ter. w

3. Wanneer twee medeklinkers tusſchen twee

klinkers ſtaan, ſcheidt men de medeklinkers

aan beide zijden, win - kel, bed-den : of die me

deklinkers moesten anders naar den eerſten re- '

- '- G 2 - gel
v,
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-
-

gel bij elkanderen behoren, ge-dwaald, ge
draaid. w -

S. L X V I II.

Scheiding in de Volzinnen.

Vele volzinnen, ſamengenomen, maken een

groot deel van ene ganſche rede uit. De af

ſcheiding van de delen ener rede geſchiedt door

het teken (S) paragraaf: welke tekenen door

bijgevoegde getallen I, II, III,. enz. geteld

worden. - De getallen alleen wijzen ook min

dere afdelingen aan; zie ook S. VIII. bl, 7, 8.

Ieder volzin wordt geſloten, en afgeſcheiden

door (...) een punt, of ſluitteken.

Een volzin kan meer delen hebben.

De grootſte delen worden afgeſcheiden door

(:) een colon, of lidteken:

Een ſmaller deel ſcheidt men door (;) een

ſemicolon, of half lidteken.

De kleinſte afſcheiding geſchiedt door ( )

een comma, zinſnede. * -

In het volgende voorbeeld ziet gij deze meer

dere en mindere afſcheiding. Indien Gods be

ſtuur wijs, heilig, en goed is, dan betaamt het

ons, dat wij hen in voorſpoed danken : ook

moesten wij in tegenſpoed onderworpen zijn.

Maar het gedrag der menſchen verſchilt door

gaans veel van hunnen pligt. -

Ruimer zullen wij dit alles niet ontwikkelen:

maar hier mede maken wij een

E I N D E.

BLAD

’
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cA.

a , één a in talen enz.,

bl. , 6o , 9o.

aa , ( niet.ae D in naam ,

88; aa of ee ( niet ae)

in paard of peerd, 9,

96.

aantonende wijze , hoe te

vervoegen in de tijden,

7Ö , 7 I.

aanwijzende “U 007'72 42 (2//2

woorden , 46--5o.

ae, zie da.

ac in uitheemſche woorden,

96.

afkºffing , 94, 98.

afleiding van woorden,

8 I , 82.

al , alle , alles, allerhan

de , allerlei , 5o.

aller, in de vergroting van

bijvoeglijke woorden,

, 34- .

als en dan , 35, 77.

ander, 5o.

B.

b en p, 7, 89.

bedrijvende werkwoorden

vervoegd, 64 - 66.

beide , 5c.

betekenis der woorden, hoe

te kennen , 8o-83

betreklijke voornaamwoor

den , 51, 52.

bezittelijke voornaamwoor

den, 41 - 44.

-

bijvoegende wijze in de

vervoeging, 72.

bijvoeglijke naamwoorden,

of bijnaamwoorden , 14,

26; verbogen , 28 ; on

verbogen , 31 - 33 , als

een bijwoord , 32 , als

één woord met het zelf

ſtandige , 32 ; als zelf

ſtandig, 32; zien op de

werking, of op den per

ſoon des naamwoords,

33; vergroting daar in,
33 - 35- t -

bij woorden,of bijwerkwoor

den , aard, 14, 75 ; be

tekenis, oorſprong, 76,

77.

C.

c , 96.

ch, 6; ch eng , 7, 89, 93.

ck, 9o.

D.

d en t, dd, dt , 7, 89 • 9o ,

92, 93 ; in den onvol

maakt verleden tijd en

\ deelwoorden, 58, 69,

7o, 74- - -

daarvan, daar aan , 46.

dan en als, 35 , 77

de en een, 25.

deelwoorden, 14 ; aard,

kracht, verbuiging, ver-

groting , 74, 75 ; Vor

ming , 58, 59, 69, 79

74. "

G # de
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delen der tale, 12 - 15.

den, wanneer niet, 29.

dewelke , 51, 52.

deze, dit , deze , die, ge

ne, 46, 47.

dezelve , dezelfde , 47, 48.

die , dat , 46.

dienen, vervoegd, 64 - 69.

doch , toch , 95.

drieklanken , 9.

dusdanig , dusdanig - een ,

5O.

e , klank, 5 ; in den uit

gang , zie uitgang, één

e in eten , 9o.

ee, 9I.

ci en ij., 83.

een , aanwijzend voor

naamwoord, 48.

een en de , 25. - u

een ander , 5o.

een ieder , een iegelijk , 49.

elk , elk - een , 49.

elkander , 5o,

en , in den 2, naamval, 3o.

enig , 49.

enigerhande, enigerlei, 5o.

enkelvoudig getal , zie getallen. j

etlijke , 5e. v

er, uitgang in vergroting,

34

- F. -

f- en v , 89, 9o, 93 ; in

- den onvolmaakt verleden

tijd en deelwoorden, 58.

- ff, 9o.

2 2

w

-

G,

- - -

g en ch, 7, 89, 92 , 93.

gebiedende wijze, vervoe

ging , 71, 72

geen , ontkennend, 48.

gene, deze en gene, deze,

die - gene, 46, 47.

geſlachten der zelfſtandige

naamwoorden, welke,

1 6; te kennen is nodig, .

16 ; kenmerken , 16-22;

der werkwoorden , 53.

getallen, door letters, 7, 8,

in de zelfſtandige naam

woorden , 22 - 24.

gii, 36, in de werkwoor

, den , 54.

H.

h in gh , 9o, in Selah,

96. »

haar , 36 - 37, 41 • 41 - 44

hebben , een hulpwoord,

57 ; vervoegd, 61-64.

hem , 36.

hen , 36, 37.

het , een voornaamwoord,

36, 37 ; voor hetzelve,

47, 48 ; als betreklijk ,

51, 52, in de werkwoor

den , 55.

het geen , 51, 52. -

heur, 37.

hiervan , hieraan, 46.

hij, 36, 37, in werk

woorden, 55.

hoedanig , hoedanig - een,

44 - 46.
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hoofdletters, wanneer, 95.

hopen , vervoegd, 64 - 69.

hulpwoorden derwerkwoor

den, 57 ; vervoegd, 61

64.

hun , 36, 37, 41, 41 - 44

I.

ieder, ieder - een , 49.

iegelijk , 49.

iemand , 48

iets, 48.

ij en y. 5, ij en ei , 83 ;

in mijne , 91 , 96.

ik , 36; in werkwoorden,

54.

k, 96, 97.

klank verlengd, 8; ge

mengd, 8, 9 ; hoe zijn

moet, 83 ; regelt ook

de ſpelling , 88, 89.

klankteken , 97.

klemtoon , 83.

klinkers, aard , 4; getal,

5; lang, 5, 6 ; ſamen,

8 ; gemengde klank, 9 ;

één lettergreep, I o; één

in talen , 9o, 91.

kw, 96.

L.

laat, bij werkwoorden, 72.

lettergrepen , Io, II.

letters, 2 - 1 o ; hoofdlet

ters , 95; talletters, 8.

lezen, om te kunnen lezen,

2. -

L/

lidwoorden , I 4; nut, on

derſcheid, 25, 26, vere

buiging, 28.

ligt en licht, 95.

lijdende werkwoorden , 53 ;

vervoegd, 67 - 69, 72.

M.

malkander, 5o.

manlijk geſlacht der zelf

ſtandige naamwoorden ,

16, kenmerken, 16e 18,

2 I , 22. w zº

medeklinkers, aard, 4, 6;

naam , 6 ; klank , 6;

zacht, 7 ; verdubbeld,

23, 31 - 43 - 6o.

meervoudig getal, 22; uit

gang ,

men , 36, 37 ;

Woorden , 55.

menig , menig - een , 49.

menigerhande, menigerlei,

5o. , "

mening, om die te ver

ſtaan en te doen ver

ſtaan , 2, 12, 82.

mij, 36.

mijn , 41 - 44.

N.

naamleden, zie lidwoorden."

naamvallen der zelfſtandi

ge naamwoorden , 15,

24; zie ook verbuiging.

naamwoorden , zie zelf

ſtandige en bijvoeglijke

nederduitſche ſpraakkunst,

I • -

G 4

o

23.

in werk

* * *

nie
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A

-

niemand, 48,

niets, 48.

nog en noch , 95.

O.

o, klank , 5 ; in den 5.

naamval, 31.

de in vreemde woorden , 96.

onbepaalde wijze, vervoe

ging , 73.

oo, 9t.

onperſoonlijke werkwoor

den vervoegd, 73.

0/1S , 36, 4 I - 44

onvolmaakt verleden tijd,

vervoeging , 53, 59.

onzijdig geſlacht te ken

nen, 16, 17, 19-22.

P.

ſp en b, 7, 89.

perſonen in werkwoorden,

54 , 55.

perſoonl. voornaamw., 35

37.

ph , 96, 97.

Q.

4, 4u , 96.

S.

ſten z , 89, 9o, 92, 93 ; s,

uitgang van den 2. naam

val, 29, 3o; ſbijſch, 9e.

ſamenvoeging van klinkers,

letters , lettergrepen ,

woorden, 8 - 12.

ſcheiding van lettergrepen,

99, loo; van volzinnen,

IOO,

.

ſcheidtekenen,zieſcheiding."

ſchikking der woorden, 84.

ſchrijven, om wél te ſchrij

- ven , 85; goed ſchrift,

97.

ſommige , 5o. e v

ſoorten der woorden, 12-15;

der werkwoorden, 53.

ſpelling, ſpelkunde nodig,

86; moeilijk, 86; niet

onzeker, 86; goede ſpel

ling, 87; ſpel - regels,

87 - 97 ; te letten op den

klank, 88 - 9o; de kort

heid, 9o, 91 ; den aard

der tale, 92 - 94 ; op

andere omſtandigheden,

94 - 97 ; in vreemde

woorden , 96, 97 ; naar

ons eigen gebruik, 97.

ſpreken, om wél te ſpre

ken, 82; zie ook uit

ſpraak. -

ſpraakkunst , nederduit

ſche, I .

ſt achter bijvoeglijke woor

den , 34.

ſtijl, goede ſtijl, 84, 85.

ſyntaxis , 84.

T.

t en d, zie d en t.

taaldelen, 1 2 - 15.

tekenen van klank , 97,98;

en zin, 98, 99.

th , 96. *

tie, 96. -

tijden der werkwoorden,

54; ſamengemengd , 74

-/ toch ,
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toch, doch , 95

tongvallen regelen ook de

ſpelling , 95, 96.

trappen van vergelijking ,

34

tweeklanken , 9.

tusſchenwerpſels , I 4, 79.

U.

u, voornaamwoord, 36 ; te

Cn tl70 • 43 - -

uitgang in zelfſtandige

naamwoorden op e , 29;

met afkapping der e ,

29; van den 2. naamval,

29, 3o ; van den 3. en

6. naamval onzijdig , 3o ;

ſlepende, of korte in

werkwoorden, 59, 6o.

uitſpraak , gepaste , 83 ;

nadruk , 83. /

uitheemſche, of vreemde

woorden, verbuiging,85,

gebruik, 85, ſpelling,

96, 97.

tl tv , 4 1 - 44 3

43

tuw en tl ,

V.

v en f, 7, 89, 9o , 93.

vele, velerhande, velerlei,

5O. -

verbuiging, of declinatie,

waar toe, 26 ; hoe , 27 ;

voorbeeld, 28; aanmer

kingen , 29 - 31 ; bij

voeglijke woorden on

verbogen, 31 - 33.

vergelijking, 9fvergroting

in bijvoeglijke woorden,

trappen en verbuiging,

33 - 35.

vervoeging, of conjugatie,

in werkwoorden, wat is,

en waar toe dient, 53,

56; hoe geſchiedt, 56;

algemene opheldering,

57 - 6o ; voorbeelden,

6o - 69; bijzondere aan

merkingen, 69-72, enige

gevallen , 72 - 74; ſle

pende of korte uitgang,

59, 6o ; werkwoorden

met een voorzetſel, 73 ;

vervoeging met zijn en

worden tot bijzonderen

nadruk , 73, 74.

vinden, vervoegd, 64- 69.

voegwoorden , aard, 14, 78,

ſoorten, 78, 79.

volzin , of voorſtel , 12,

I 3.

voorleden ,

den.

voornaamwoorden , 13, 35,

ſoorten, 35.

voorzetſels, aard, 14, 77;

beheerſchen naamval

len, 77, 78 ; bij werk

woorden , 73, 78.

vragende voornaamwoor

den , 44 - 46.

vreemde woorden, zie uit

heemſche.

vrouwl. geſlacht der naam

woorden te kennen , 16

I9 , 2 I , 22.

Zie lidwoor

G 5 W,
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wat

W.

- - *

zwaar van , zwaar aan , 45,

52.

wat , zie wie. s

wederkerende - voornatafſt

woorden , 37 - 41.

zwederkerige werkwoorden,

53 ; vervoegd , 72.

zweinig4 , 5o.

welluidendheid . verbiedt

wel eens de verbuiging,

- 31, 32 ; maakt verande

ring in de vergroting der

bijvoeglijke woorden ,

34; en in deelwoorden,

75 ; regelt ook de ſpel

ling , 93 , 94,- -

werkwoorden , I 3 - 52, 53,

ſoorten, 53 ; tijden , 54,

55 ; perſonen, 54 , 55 ;

wijzen van - voorſtel ,

55, 56 , vervoeging ,

56 - 74, zie ook vervoe

ging.

wie, welke , wat , welk-een,

wat voor een , vragende

voornaamwoorden,

46; ook als betreklijke,

5 I , 52- -

wijzen in de werkwoorden,

55, 56.

worden, een hulpwoord ,

- 57 ; vervoegd , 61 - 64

zwoorden beſtaan uit letter

grepen, 1 o , I 1 ; meer

woorden tot één , 11 ;

44-’.

zin der woorden, hoe te

kennen, 1 2 ; of anderen

te doen verſtaan, 82;

ſoorten, 12 - 15.

X.

ar in vreemde woorden,96.

Y.

y, onderſcheiden van ij, 5,

in vreemde woorden, 96.

Z. n

2 en ſ', 7, 89, 9o, 92,93.

zelf, 37 - 41.

zelfs , 41. ,

zelfſtandige naamwoorden,

aard , 13 - 15 ; eigene,

gemene , 15, 16, ge

ſlachten, 16 - 22 ; getal

len , 22 - 24; naamval

len , 24 ; verbuiging, 26

3 I.

zich , 38 - 41 .

zij, voornaamwoord, 36,

37; in werkwoorden, 55.

zijn, voornaamwoord , 4I »

41 - 44 ; een hulpwoord,

57 ; vervoegd , 61 - 64.

zin der woorden , zie me

tning.

zintekenen, 98, 99.

zodanig , zodanig - een, 5o.

zulk, zulks, zulk - een, 5o.

zullen, een hulpwoord,

57 ; Vervoegd, 61 - 64.

S.



Bij de DRUKKERS dezer Spraakkunst zijn ook

e volgende Werken, alle door de Maatſchap

pij TöT NUT vAN 'T ALGEMEEN uitgege

* * * ven, gedrukt of te bekomen.

-- --

P. scHoUTEN, het beſtaan van God, bewezen

uit natuur en reden. à 5 ſtuivers.

J. wIGERI - de bewijzen en kenmerken ener

Godijke Openbaring. à 5 ſtuivers.

Verhandeling over de vriendſchap met God. à

5 ſtuivers. -

H. H. TEN oEvER, en J. wIGERI, over de beste
opvoeding der Jeugd. à 8 ſtuivers.

J. wIGERI, D. BoING, enz. Schets van den Bra

yen Man. à 5 ſtuivers.

A

D. BoING , Pligten van Handwerkslieden en -

Dienstboden. à 3 ſtuivers.

D. vAN HINLOPEN, over de Landeigene goede

en kwade zeden der Nederlanderen. à 3 ſtuivers.

D. BoING, Brief aan de Schoolhouderen in Ne

derland. à 3 ſtuivers.
-

B. sPoELSTRA, en P. wEILAND, aanleiding tot

gezellige deugden in de Scholen. à 3 ſtuivers.
er

J. H. FLoH, over het verband tusſchen Deugd

en Geluk. à 4# ſtuiver.

J. VAN MANEN, ADz. over de zedelijke verbete

ringen in den Koophandel, de Ambagten,

Kunsten, enz. à 3 ſtuivers.



p, HARTMAN, Hendrik en Anna, een Volks

roman, 2 Stukjes. à 8 ſtuivers. •

Verhandeling over het onderwijs in 't Spellen,

Lezen en Schrijven. à 4 ſtuivers.

- Kunstmatig Lezen. à 4#

ſtuiver.

Spel- en Leesboekje voor eerstbeginnenden. à 1

ſtuiver. *

Trap der Jeugd, à 5 ſtuivers.

Leeslesjes, behorende bij de Verhandeling over

het Kunstmatig Lezen. à 4# ſtuiver.

Schoolboekje van Nederlandſche Deugden. à 4

ſtuivers.

Levensſchetſen van Nederlandſche Mannen en

, Vrouwen. Een Schoolboek. à 4. ſtuivers.

H. AENAE, Rekenboek voor de Nederlandſche

Jeugd, 1ſte Deel, à 1o ſtuivers: het twede

Deel is op de pers.

Volksliedjes, vier stukjes. Elk stukje 4 ſtuivers.

J. H. FLoH. en A. vAN DAM, Theorie van ſtraf

fen en beloningen in de Scholen is op de pers.

NB. Alle deze Werkjes zijn bij getallen tot

nog minder, dan de daar bij geſtelde,

prijzen te bekomen.
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